
Šoštanjčani! 
Ude l e ž i t e se v č i m v e č j e m š tev i lu k o m e m o r a c i j e , v t o r ek , 

8. ok tobra o b 9. ur i , p r i s p o m e n i k u na Cest i t a l c e v . 

Sode l ova l a b o g o d b a na p i h a l a » Z a r j a « , r e c i t a t o r j i in p e v -
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po l i t i čne o r g a n i z a c i j e 
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4. oktobra 1968 — Leto IV. št. 16 (78) — Cena 0,30 dinarjev — Poštnina plačana v gotovini J 

PRED PRAZNIKOM 
8. oktober je pred nami, 

dan, ko naša dolina slavi 
svoj občinski praznik. Tudi 
leios ga bomo .skušali tako 
kot vedno proslavili-dostoj-
no. S tem se bomo skromno 
oddolžili vsem tistim, ki so 
žrtvovali vse zato, da lahko 
živimo, da lahko snujemo 
in ustvarjamo v miru, v 
svobodi. 

Od zadnjega praznova-
nja je preteklo leto. Leto 
polno uspehov in spoznanj, 
pa tudi neuspehov in razo-
čaranj. Kot posamezniki in 
kot družba živimo polno 
življenje z vsemi njegovimi 
značilnostmi; uspehi nas 
razveseljujejo, neuspehi pa 
vzpodbujajo k novim iska-
njem in prizadevanjem, da 
bi uredili tisto, kar še ni-
smo uspeli urediti. 

Rezultati prizadevanj na 
področju gospodarstva so 
zadovoljivi. Povečal se je 
obseg proizvodnje,, uspeli 
smo povečati (produktivnost 
in s tem sledimo smeri, ki 
smo si jo začrtali v reformi. 
Toda to je le skupni rezul-
iat, poprečje, ki nas kaj; 
lahko zaslepi in uspava. Ta-
krat, ko bodo vsi deli, ki 
tvorijo, to poprečje v resni-
ci vsak za sebe napredova-
li, bomo lahko s svojim de-
lom res v polni meri zado-

voljni. Do tega pa nas loči 
še marsikaj, .predvsem pa 
morda več zavesti in res-
nične prizadetosti. 

Tudi na ostalih področjih 
življenja so rezultati vidni 
in nas lahko zadovol jujejo. 
Res, da si ne moremo zgra-
diti vsega, tako kot bi že-
leli. V okviru sposobnosti 
in možnosti pa smo rešili 
marsikaj, kar-nas je^že dol-
go težilo. 

Svoje lastne probleme 
poznamo in jih bomo sku-
šali reševati. Pri vsem tem 
pa moramo, ker po nas pri-
like prisilile, misliti bolj 
kot doslej na našo varnost. 
Ne moremo in ne smemo 
mimo tega, da se je svobod-
ni svet in z njim tudi mi, v 
zadnjem času znašel v iz-
jemnem položaju. Še vče-
raj smo se počutili relativ-
no varne in smo po večini 
tudi delali tako, danes pa 
vemo, da smo varni le toli-
ko, kolikor znamo za svojo 
varnost poskrbeti sami. Vse 
tisto, za kar so se l judje 
bojevali in za kar so dajali 
življenja, je lahko v nevar-
nosti, če tega ne bomo znali 
obvarovati. 

Spadamo v vrsto malih 
narodov, toda to še niko-
mur ne daje pravico, da bi 
nam vzel samostojnost. To 

smo vsemu svetu že pove-
dali in tudi dokazali in to 
bomo ponovno dokazali, če 
bi -Hasjk temu prisilili. 

Marsikaj še moramo te-
šiti, marsikaj zgraditi. 
Uspeli pa bomo le, če bomo 
svobodni in samostojni. Le 
eno nam lahko pri tern po-
maga, zavestna enotnost in 
povečani napori za gospo-
darski napredek. Tako bo-
mo dovol j močni, da bomo 
lahko kljubovali vsem in 
vsakomur, ki bi nas želel 
pri našem razvoju ovirati. 

Dnevno moramo kritično 
spremljati svoje delo, ob 
občinskeiu prazniku pa je 
prilika, da se vprašamo, ka j 
smo v preteklem letu uspe-
li narediti. 

Vsak zase in vsi skupaj 
sprejmimo ob tem prazniku 
sklepe, za delo v prihodnjo. 
Vsakdo mora v delo vložiti 
vse svoje sile in ob letu bo-
mo lahko še z večjim opti-
mizmom gledali v prihod-
nost. 

Vsem občanom občine Ve-
lenje želim obilo uspehov v 
delu in ž iv l jenj u. 

Predsednik 
Skupščine občine . Velenje 

Peter Krapež 
dipl. gozd. inž. 

DANES 
SEJA 
OBČINSKE 
KONFERENCE 
ZKS VELENJE 
Komite občinske konfe-

rence ZKS Velenje je za 
danes popoldne sklical peto 
sejo konference. (Obravna-
vali bodo idejno-političue 
probleme vzgoje in izobra-
ževanja in razpravljali o 
poročilu CK ZKS med V. in 
VI. kongresom. Izvedli bo-
do tudi volitve kandidatov 
za vodstvene organe ZKS in 
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Šoštanj 
praznuje 

Pred sedemindvajsetimi leti so borci 
prvega štajerskega bataljona napadli 
Šoštanj in ga osvobodili. Zato je 8. okto-
ber 1941 z velikimi črkami zapisan v 
zgodovini našega naroda. 

Vsako leto se spominjamo tega heroj-
skega dogodka treh partizanskih čet, ki 
jih j e vodil komandant Jože Letonje — 
Kmet. Zato vsako leto praznujemo pre-
bivalci velenjske občine svoj občinski 
praznik. 

Dogodkov izpred 27. let pa se prav po-
sebno spominjajo Soštanjčani, ki praznu-
j e j o vsakoletni 8. oktober kot svoj kra-
jevni praznik. Tudi letos ga ne bodo po-
zabili in bodo tega dne slovesno proslav-
ljali. 

Za šoštanjčane j e 8. oktober pomemb-
na obletnica in zavol jo tega vsako leto 
znova pregledajo, ka j vse so v enolet-
nem obdobju storili. To je važno še 
tembolj, ker so takšni dogodki kot je 
bil partizanski napad na šoštanj leta 
1941, datumi, ki"so skovali našo usodo in 
so odločilno vplivali na to, da smo pre-
vzeli lastni napredek v svoje roke. 

Tudi letos bo v Šoštanju tako. Za raz-
liko od prejšnjih let pa so njihovi de-
lovni uspehi še pomebnejši, če že ne bo-
gatejši. 

Ne bi naštevali vseh dosežkov, ki so 
jih v tem enoletnem obdobju šoštanjčani 
dosegli, saj so vidni na vsakem koraku, 
šoštanj j e zadnja leta začel spreminjati 
svoj videz. Čeprav starikav in zgrban-
čen, ni hotel povsem zaostajati v senci 
svojega znatno mlajšega soseda. Očišče-
ne hiše, asfaltirane in razsvetljene ulice, 
to j e le začetek tistega kar v Šoštanju 
načrtujejo v nekajletnem asanacijskem 
programu. Krajevna skupnost v mestu se 
j e resno lotila svojih nalog in ko ob le-
tošnjem krajevnem prazniku polaga pred 
šoštanjčane in celotno občinsko skup-
nostjo obračun dela. njenih naporov in 
dosežkov ne moremo prezreti. Nasprot-
no, dati j i j e treba vse priznanje! 

Prireditvam v počastitev 8. oktobra se 
bo pridružil tudi šoštanj. Svoj krajevni 
praznik bo proslavil s posebnimi sloves-
nostmi. Pred spomenikom na Cesti tal-
cev bo komemoracija, k je r Bo govoril 
predsednik krajevne organizacije SZDL 
"Martin Primožič — Branfko. Delegacije 
družbeno-političnih organizacij pa bodo 
položile vence ob vsa obeležja iz svetlih 
dni revolucije. Po te j žalni slovesnosti 
se bodo zbrali na šoštaifjskein pokopa-
lišču pri obnovljeni spominski plošči 
dvema borcema za severno mejo v letih 
1918/19. Popoldne pa ho imela godba na 
pihala »Zarja« promeiuidni koncert. 

Po letošnjem praznovanju krajevnega 
praznika, pa bodo Soštanjčani spet kre-
nili naprej, da bodo drugo leto ob 8. ok-
tobru slavili nove in še pomembnejše 
delovne zmage. 

PO LETNIH POČITNICAH SO SE ODBORNIKI SPET SESTALI 

T E Ž A V E SMO PREBRODIL I 
V TOREK, 1. OKTOBRA JE BILA SKUPNA SEJA OB-

ČINSKEGA ZBORA IN ZBORA DELOVNIH LJUDI. ODBOR-
NIKI SO OBRAVNAVALI VEC POMEMBNIH ZADEV S PO-
DROČJA GOSPODARSTVA IN SPREJELI NOVE ODLOKE. 

Najprej so obširno razprav-
ljali b gospodarskih dosežkih v 
prvem polletju letos. Pri tem 
so ugotovili, da so začetne te-
žave, ki so nastale zaradi pre-
hoda v nove pogoje gospodar-
jenja, že za nami. Najbolj je 
porasla fakturirana realizaci-
ja, ki je za 35 odstotkov večja, 
kot je bila v enakem obdobju 
lani. Za 26 odstotkov pa se je 
povečal celotni dohodek. 

Najdl je so se odborniki za-
držali pri neugodnem gospo-
darskem stanju v šoštanjski 
usnjarni. Zaloge usnja še ved-
no »naraščajo, veča pa se tudi 
izguba. Kot so povedali na se-
ji občinske skupščine, je os-
novni problem v tem 400- član-
skem kolektivu, neprimerna 
kadrovska struktura. Zato bo 
občinska skupščina iz skupnih 
rezerv gospodarskih organiza-
cij prispevala del sredstev za 
kritje višjih osebnih dohodkov 
strokovnjakom, ki bi jih v pri-
hodnjem obdobju zaposlili v 
tovarni usnja. To je vsekakor 
pomembna odločitev in pozi-
tivni prispevek, da bi slej ko 
prej uredili slabe gospodarske 
in tudi notranje razmere. 

Odborniki so določili naj-
višje maloprodajne cene za 
nekatere prehrambene proiz-
vode. Tako so odobrili in zvi-
šali ceno črnemu kruhu. Kilo-
gram tega kruha bodo sedaj 
prodajali v velenjski občini po 
1,40 dinarjev, kar je še vedno 
za 0,5 dinarjev manj kot. ve-
ljajo.cene v sosednjih občinah. 
Kilogram belega kruha pa bo-
do prodajali največ clo 2,20 di-
narjev. Nove ccnc bodo ve-
ljale šele drugi dan po 18. Ok-

tobru, ko bo občinski odlok o 
spremembah in dopolnitvah 
odloka o najvišjih prodajnih 
ccnah določenih prehrambenih 
proizvodov objavljen v Skup-
ščinskem Šaleškem rudarju. 

> Bolnica za turberkulozna 
obolenja v Topolšici je zadnje 
čase prišla v nezavidljiv polo-
žaj. Posteljni fond je slabo iz-
koriščen, ker zdravstveni do-
movi s področja komunalne 
skupnosti socialnega zavarova-
nja iz celjske regije ne poši-
l jajo več bolnikov na zdravlje-
nje v Topolšico. Čeprav je 
ustavno sodišče Slovenije raz-
veljavilo sprejeto odločitev, da 
bolniki iz celjskega območja ne 
smejo na zdravljenje v Topol-
šico, pa so v Celju našli spet 
za njih novo ustrezno rešitev, 
ki stanja ni spremenila, am-
pak še poslabšala. 

Pred nedavnim pa je svet 
republiškega zdravstvenega 
centra v Ljubljani sklenil, da 
naj v Topolšici ostane le 100 
postelj (zdaj jih je 310) za po-
trebe tuberkuloznih pljučnih 
bolnikov, preostale kapacitete 
pa naj bi preusmerili za upo-
rabo hospitalnih problemov so-
cialnega varstva, konkretno za 
varstvo debilnih otrok. Odbor-
niki velenjske občine se s tako 
rešitvijo ne morejo sprijazniti, 
ker menijo, da je preusmeritev 
bolnice v Topolšici le lepše 
rečena beseda za likvidacijo. Z 
vso odgovornostjo se namreč 
zavedajo, da je potrebno do-
sledno izvesti začete procese 
racionalnejše potrošnje sred-
stev za zdravstveno varstvo in 
se nikakor ne upirajo pre-
usmeritvi (temu se ne upirajo 

niti zdravstveni delavci iz To-
polšice) dejavnosti v Topolšici, 
vendar podpirajo le tiste rešit-
ve in pozitivne odločitve, ki 
so pretehtano in argumentira-
no sprejete. Republiški zdrav-
stveni center pa se je po mne-
nju odbornikov občinske skup-
ščine Velenje pri svoji odločit-
vi prenaglil in ni upošteval 
dolgoročne rešitve. Slišati je 
bilo tudi mnenja nekaterih, da 
se stvari rešujejo preveč eno-
stransko in so močno obeleže-
ne s subjektivnimi hotenji. 
Zato je pri vsej stvari popol-
noma nerazumljivo, da se ta-
ko važne skupne zadeve rešu-
jejo po regijah. Menijo, da je 
Slovenija kot enotno in nede-
ljeno področje osnova za or-
ganizacijo optimalne mreže 
zdravstvenih institucij in bodo 
zaradi tega preko svojih po-
slancev sprožili razpravo o tem 
vprašanju tudi v ustreznem 
zboru republiške skupščine. 

Na zadnji seji so izdali tudi 
načelno soglasje, da se v pri-
hodnjem letu lahko zviša za 
največ 1 odstotek stopnja os-
novnega prispevka za zdrav-
stveno zavarovanje. Tako 
zbrana sredstva pa bi upora-
bili za odplačevanje anuitet v 
zdravstvenih zavodih. 

B R A L C E M 
ISKRENO 
Č E S T I T A M O OB 
OBČINSKEM 
P R A Z N I K U 

Uredništvo 
Šaleškega Rudarja 

Ob 8. oktobru 
PRAZNIKE 0BC1NE VELENJE 
č e s t i t a j o o b č a n o m 

Skupščina občine Velenje 

Občinska konferenca SZDL 

Komite občinske konference ZKS 

Občinski sindikalni svet 

Občinski komite ZMS 
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DUUŠTVENA AKTIVNOST V OBČINI VELENJE 

FUNKCIONARJI SO OBREMENJENI 
V prejšnji številki našega časnika smo že napisali nekatere rezultate iz ankete o 

društveni aktivnosti v velenjski občini, ki jo je pripravila ustrezna komisija pri občinski 
konferenci SZDL Velenje. Ker je analiza štu dija obsežna, zato v današnjem sestavku na-

daljujemo z ugotovitvami v anketi. 

uspeh 

kar dobrih 29 članov na enega stro-
kovnega delavca. 

Za obstoj in za uspešno delo nekega društva je velikega 
pomena vprašanje funkcionarjev v društvu, ki so voljni 
žrtvovati svoj prosti čas za delo. Dostikrat se srečamo z vpra-
šanjem, da neko društvo sploh ne more pritegniti ljudi, ki bi 
bili pripravljeni sprejeti v društvu določeno funkcijo. 

Zato je komisija med dru-
gim tudi ugotavl jala številčno 
stanje aktivnih funkcionarjev 
v 41. anketiranih društvih. 

PREMALO JE AKTIVNIH 
FUNKCIONARJEV 

V teh društvih je 397 aktiv-
nih funkcionarjev. Ta podatek 
sam pa še ne pove dovolj, ker 
je treba videti v kakšnih dru-
štvih delajo in koliko članov 
ima jo .posamezna društva. 

Na prvi pogled so bili dob-
ljeni rezultati kar ugodni, saj 
pride v poprečju na enega 
aktivnega funkcionarja 11 ali 
12 delavnih članov. Če bi šlo 
samo za vodenje va j ali tre-
ningov, bi stanje bilo res 
ugodno. Vendar gre za /aktiv-
ne funkcionarje, ki vodi jo ce-
lotno delo nekega društva. 

To so torej delavci, ki v 
društvu delajo po organizacij-
ski plati (mimo tega da mora 
jnarsikateri ali morda celo ve-
čina njih istočasno delati tudi 
po stiokvoni plati, se pravi 
roditi vaje, režirati, trenirati 
tekmovalce itd.). Če si zdaj 
predstavljamo športno Sekcijo 
ali društvo, ki ipia npr. 34 
aktivnih članov, potem posta-
ne hitro jasno, da pri takem 
društvu trije organizacijski 

j i l i panogo, v kateri zdaj de-
lajo kot funkcionarji. 

O Le 19,2 odstotka je v an-
ketiranih društvih takih funk-
cionarjev, ki tiste panoge ni-
koli niso sami gojili. 

® Stanje v telesno-vzgojnih 
panogah in ;kulturno-prosvet-
nih društvih pa je precej dru-
gačno. 

0 Na področju telesne vzgo-
je in športa je funkcionarjev, 
ki sami niso nikoli gojili tiste 
panoge kar 44,3 odstotka, na 
področju kulture in ( p r o s v e t e 
pa je takih 40,4 odstotkov. 

Zdi se, da je vzrok takemu 
stanju verjetno dejstvo, da ta-
ko športna dejavnost, kot kul-
turno-prosvetna po 'svojem 
profilu zahtevata več je števi-
lo funkcionarjev. Če mora bi-
ti večje število funkcionarjev, 
potem je jasno, da skušamo 
(in moramo) pritegniti v to 
delo tudi take, ki »niso iz te 
stroke«. 

Seveda pa ta pojav, posred-
no tudi odkriva pomanjklj ivo 
kadrovsko .politiko. Anketira-
na športna društva in kultur-
no-prosvetna so namreč že to. 
liko stara, da bi se s 'tovrstni-
mi delavci že morala sama; na-
pajati. Če pa bi bilo to tudi 
res, potem bi tudi v teh bila 
večina funkcionarjev taka, ki 

manjkl j ivo in zato tud 
manjši. 

VODJE SO LAHKO TUDI 
IZKUŠENI ČLANI 

bi vsak od njih delal le z manjšo 
skupino, tako da bi to delo r e s lah-

Jasno je, da bi bila ta razmerja šel ko predstavljalo njihov hobi. 
kar dobra, če bi tudi ti strokovnih Tore j tudi ti podatki indirektno 
delavci profesionalni delavci. V temi kažejo na to, da imamo strokovnih 
primeru bi zmogli strokovno vodenje? delavcev premalo in da bo treba po 
tako velikega števila članov. Toda to tej plati nekaj ukreniti. 

amaterji , ki imajo svoje obvez-
nosti do podjet ja k jer delajo in to-
rej nimajo dovol j časa za strokovno 
delo v društvih. Prav zaradi takega 
neugodnega razmerja, ko pride toli-
ko aktivnih članov na enega strokov-
nega delavca, se je morda tudi že za-
čela pojavljati s strani strokovnih 
delavcev zahteva, da bi bi lo treba 
nj ihovo delo honorirati. T o je jasen 

Izjemni položaj imajo ipla- znak, da se je obseg njihovega dela 

VEČJO SKRB VZGOJI 
STROKOVNEGA KADRA 

ninci. Pri teh jpride kar dobrih 
60 ljudi na enega strokovnega 
delavca. Vendar pa lahko po 
vseh verjetnostih to obliko 
dejavnosti smatramo za nekaj 

toliko povečal, da j im strokovno delo 
v društvu ne more več predstavljati 
konjička, s katerim bi se razvedrili, 
marveč se j im je ta konjiček spre-
vrgel v trdo in preveč obsežno va-
diteljsko delo. 

Kot vidimo, torej vprašanje stro-
posebnega, kadar govorimo O kovnega vodstva v anketiranih dru-
kapaciteti enega strokovnega ^ o d " ' o s n o v i ^ I & J . V L Č 
delavca. Gotovo je namreč, da moramo misliti, če želimo do-
je to vprašanje podobno, kot seči čimvečjo masovhost in čim bolj-
je npr. pri telesni vzgoj i ali jo kvaliteto. Potrebno je dovolj stro-
J . ,, r , j i kovnih delavcev, pa ne samo to — 
pri kulturno-prosvetnem delu, potrebno je zadostno-število dobrih, kadar gre za alpinistično de-
javnost. Tu je strokovni dela-

kvalificiranih strokovnih delavcev. 
Ce bo niihova strokovnost neopo-

, i - i - • i j. rečna, bo zagotovljena tudi kvaliteta, 
vec v podobnem položaju kot I n č e b o ž t e v i l o strokovnih delavcev 
v ostalih panogah, če ne še na zadostno, ne bo njihovo delo tako 
slabšem — ti. da mora obvla- obsežno, da bi čutili za potrebno zah-
, » K ., ., tevati za svoje delo kakšne honorar-
dati.se manjše število članov, j e ( na d rug i strani pa ,e 2ados tno 
katere vadi v alpinizmu. I oda število strokovnih delavcev lahko za-
gotovo je tudi, da je »ravno v gotovi masovnost).« 
planinskih društvih tudi velik 
del takih aktivnih .članov, ki 
so l jubitelj i planin, hodijo or-
ganizirano ali posamezno ,v 
planine, a v takih primerih je 
kapaciteta strokovnega (kadra 
nesorazmerno večja, se pravi, 
na enega strokovnega .delavca 

KAJ JE BOLJE: 
HONORIRATI, ALI NE? 

Da so pa sedanji strokovni delavci 
že zahtevali honorirarije njihovega 
dela, kažejo naslednji podatki: 

— dve anketirani društvi na to 
l a h k o p r i d e t u d i v e č j e š t e v i l o vprašanje nista odgovoril i ; 
. . . . 1 • i T - -i J . I _ \7 H/»c*»fin anlfptiramr 
ljudi, saj nikoli ne bo -vadil 
vseh hkrati, marveč le tiste, 
ki so se ob določeni priložno-
sti odločili za skupno manife-
stacijo (npr, skupni vzpon) — 
pri tem jih je pa velTko, ki ob 
tej priložnosti ne potrebujejo 

d r u š t v u t r i j e o r g a n i z a c i j s k i j e k d a j g o j i l a d o t i č n o p a n o g o , s t r o k o v n e g a d e l a v c a , k e r ' g r e - društvih "od 29 društev, v katerih 
d e l a v c i - f u n k c i o n a r j i p a č V e n d a r , k o t k a ž e j o p o d a t k i , s i d o v p l p n i n e p o s v o j i p o t i . 
težko zmorejo reševati vse 
delo, ki pade na njihova ra-
mena. saj je treba društvu ali 
Sekciji zagotoviti finančna 
sredstva, treba je člane regi-
strirati. skrbeti, da je pobra-
na članarina, voditi dokumen-
tacijo, korespondirati, sklicati 
(u in tam sestanek s člani, na-
črtovati delo. zagotoviti pro-
stor, kjer člani gojijo dejav-
nost, organizirati nastope — 
tekmovanja in tako dalje. 

Vsak, ki si j e že kdaj po-
skusil s takim delom, ve, da 
našteto še ni vse in da se že 
v naštetem nahaja še na'kupe 
detajlov, od katerih ge prene-
kateri že sani zase hud pro-
blem, ki gu ni lahko rešiti. 

Zato brez dvoma drži ugo-
tovitev zapisana v lanketi, da 
stanje v pregledu števila ak-
tivnih funkcionarjev v dru-
štvih ni najboljše. 

KAKO JE S 
STROKOVNOSTJO 

obe skupini društev nista zna-
li zagotoviti dovol j lastnih or-
ganizacijskih delavcev. 

STROKOVNO VODSTVO 
DRUŠTEV' 

Ko se zanimamo za organi 
zacijske delavce po naših dru-
štvih, 

Brez dvoma je eden od re-
levantnih dejavnikov, ki vpli-
va jo na uspešnost dela v dru-
štvih. faktor strokovnega vod-
stva. Ni vseeno, koliko je v 
društvu ljudi, ki delo strokov-
no usmerjajo in ni vseeno, ali 
so ti l judje strokovnjaki, ki 
se popolnoma razumejo na 
svoje delo, ali pa le površin-
sko, ker niso imeli priložnosti, 
da bi dobili v svojo panogo 
globlji vpogled. 

Zato so v anketi zbrali po-
datke o tem, koliko je v an-
ketiranih društvih strokovnih 
vodi j in tudi o tem, aH imajo 
ti strokovni delavci justrezno 
izobrazbo (šolo, tečaj), ali ne. 

Anketa je pokazala nasled-
nje stanje: 

0 V anketiranih društvih je 
poprečno stanje še kar dobro. 
Na enega aktivnega strokov-

— v desetih anketiranih društvih 
že nagrajuje jo strokovno delo v dru-
štvu, in sicer v dveh društvih red-
no, v osmih pa občasno. 

Kako je v društvih, kjer nI nagra-
jevanja? 

Anketa j e pokazala, da so strokov-
ni delavci ( v od j e ) tudi v teh dru-
štvih že postavili zahtevo po nagra-
jevanju njihovega dela, in sicer v 7 

strokovni vodje ne dob iva jo nagrad 
za svoje delo. 

Tako je tore j od 39 anketiranih 
društev (2 društvi na to vprašanje 
nista odgovori l i ) kar 17 društev, v 
katerih so strokovni delavci postavili 
zahtevo po nagrajevanju svojega 
strokovnega dela, ali pa nagrade že 
dobivajo ( v 2 društvih nagrajuje jo 
redno, v 8 društvih nagrajuje jo ob-
časno, v 7 društvih pa ne nagrajujejo, 

Vsekakor bi se morda rav-
no pri planincih, pri katerih 
je tak način absolutno nara-
ven, lahko učili. Nikjer na-
mreč ni zapisano, da ni tudi 
na drugih področjih dejavno-
sti možen tak način dela, ki 
s e o d v i j a z d a j p o d s t r o k o v n i m a s o yaditeiji že postavili zahtevo po 

L v „ i ; _ nagrajevanju). Le v 22 društvih še 
ne dobivajo 

niti niso po-
stavili zahteve p o nagrajevanju tega 
dela. To se pravi, da j e od anketi-
ranih društev le okrog 56 odstotkov 
takih društev, v katerih njihovi stro-
kovni vod je še niso postavili zahteve 
po nagrajevanju. 

Ce se ob tem dejstvu še enkrat 
spomnimo nazaj na to, koliko aktiv-
nih članov pride na enega strokov-
nega vodjo, potem se nam to ne sme 
zdeti čudno. Gotovo je, da strokovni 
vodje ne bi zahtevali honoriranje za 
svoje delo, če bi j ih bilo toliko, da 

gotovo moramo tudi nega delavca (vodjo) pride_ 12 
vprašati, ali so to ljud je, ki so 
se s to vrsto dejavnosti, v ka-
teri danes delajo kot .organi-
zatorji, kdaj ukvarjali. Zani-
mivo je, da so s to vrsto de-
javnosti .podrobneje seznanje-
ni (npr. če je nekdo predsed-
nik ali blagajnik ali ka j po-
dobnega v dramski sekciji, 
nas zanima, ali se je kdaj 
tudi sam udejstvoval kot ama-
terski igralec, recitator itd.; 
prav tako pri športu: če je 
danes podpredsednik roko-
metne sekcijc, nas zanima, ali 
je kdaj tudi sam bil rokome-
taš — bodisi tekmovalec, sod-
nik ali trener). , 

Prav gotovo je namreč, da 
taka »seznanjenost s stroko« 
vpliva na človekov odnos do 
dela in funkcioniranja tega 
društva. Pri tem sicer-ne mo-
remo trditi, kakšen je ta vpliv 
— ali je pozitiven ali negati-
ven — saj je možno eno kot 
drugo, gotovo pa je, da npr. 
nekdanji aktivni nogometaš 
danes kot funkcionar v nogo-
metnem klubu nekoliko dru-
gače gleda na celotno delo v 
klubu, kot pa oni funkcionar, 
ki se sam ni nikoli bavil s to 
športno panogo. 

Struktura anketiranih 'funk-
cionarjev z ozirom na obvla-
danje stroke je naslednja: 

0 Večina anketiranih funk-
cionarjev je takih, ki tudi sa-
mi goji jo, ali pa so kdaj go-

aktivnih članov, s katerimi 
mora delati po strokovni li-
niji. . . 

Vendar to je poprečje. Ce 
pa pogledamo stanje po posa-
meznih panogah dejavnosti, je 
slika drugačna: 

0 Na področju telesne vzgo-
je oziroma športa pride na 
enega aktivnega strokovnega 
delavca kar 19 aktivnih čla-
nov. 

0 Prav tako pride na pod-
ročju kulturno-prosvetne de-
javnosti 16 ljudi na enega 
strokovnega vodjo. 

Lahko trdimo, da je v anke-
tiranih društvih teh dveh pod-
ročij ; dejavnosti, kapaciteta 
strokovnega kadra občutno 
presežena. 

Vemo namreč, fcla resnično 
sistematično in .metodično de-
lo zahteva precej visok odsto-
tek individualne v a j e oziroma 
vadbe. Z drugimi besedami: 
strokovni delavec (vodja, tre-
ner, režiser itd.) mora dosti 
delati tudi z vsakim posamez-
nikom. Zdaj pa si zamislimo 
tako individualno vadbo, če 
ima strokovni delavec kar bli-
zu 20 članov! IKot že rečeno, 
njegova kapaciteta je prese-
žena. Pomagati si bo moral na 
ta način, da se bo odrekel in-
dividualni vadbi in se zatekel 
skoraj izključno h kolektiv-
nemu načinu vadbe. Seveda 

vodstvom izkušenega in kvali- strgok^vni JdejaVci niti 
ficiranega vodnika (trenerja, nagrad za svoje delo, 
režiserja), zdaj brez takega 
vodstva. Vendar moramo po-
udariti. da je spet ravno pri 
planincih pogost ta pojav, da 
če že v skupini ni kvalificira-
nega vodnika, ki ima diplomo, 
da v takem primeru prevza-
mejo vodstvo izkušeni starej-
ši člani (a tudi pod takšnim 
vodstvom so ostali člani disci-
plinirani). Tak način dela pa 
v društvih .ostalih panog ni 
tako pogost, če pa ga že naj-
demo, pa ni tako lepo izpe- Spi 
Ijan. A ravno tu se zdi, se 
skrivajo velike rezerve, s po- ^Js 
močjo katerih bi lahko (vsaj 
delno) premostili pomanjka-
nje strokovnega kadra. 

Stanje pa je še slabše pri 
tem, koliko aktivnih članov 
pride na enega strokovnega ^pS 
delavca, |ki je kvalificiran za 
strokovno oziroma vaditeljsko ag| 
delo v društvu določene pano- §§!š 
ge dejavnosti. 

Število aktivnih članov, ki 
pride na enega strokovnega spg 
delavca se občutno poveča pri 
upoštevanju samo tistih stro- e® 
kovnih delavcev, ki imajo us- ffiS^ 
trezno šolo ali tečaj. 

V študiji društvenih aktiv-
nosti v občini Velenje je o jpg 
tem problemu zapisano na-
slednje: j ® 

» N « tem mestu bi lahko kdo ugo-
varjal , češ, da š takim načinom ob-
ravnave negiramo prejšnja izvajanja, J ® 
ki so se nanašala na pr imerjanje 
ostalih panog s planiranimi. Trdil i \jjsj; 
smo namreč, da pri planincih mno- V^v 
gokrat uspešno poprimejo vodstvo 
starejši, bo l j izkušeni člani, čeprav J ž f 
nimajo neke trenerske ali vodniške 
titule. Dalje smo trdili, da bi kaj po-
dobnegži morali bol j pogosto prakti- ilj^f 
cirati tudi pri delu v ostalih panogah 
oziroma na ostalih področj ih društve- Vjjsp 
ne dejavnosti. 

Pač pa mislimo predvsem spet na JteT 
strokovno raven dela v nekem dru-
štvu. Nosilec strokovnosti j e le stro- $•)?(: 
kovni vodja. Pri športu lahko npr. za 
dober razvoj pravilne tehnike pos>kr-
bi le strokovni vod ja , ki je za to 
kvalificiran. Groba znanja lahko da-
jo tudi starejši člani, ki še sicer , ne 
ukvar ja jo s poučevanjem. Toda še to 
j e sporno. Ta znanja bi mora) dajati 
le tisti, ki je za to kvalificiran. Šta-
rejši člani pa bi mu pri tem morali JJsJi 
pomagati in skrbeti bi morali za utr- gfpj 

. jevanje tega, kar j e dal strokooni de- l_Jsj 
lavec. E ® 

Pod takim zornim kotom pa je šte-
vilo npr. dobrih 43 članov na enega 
strokovnega delavca pri športu pre- j ® 
veliko. Prav tako je to razmerje do- r^-
volj neugodno na področju kulturno-

Anketirali so tudi problem 
skrbi pri vzgoji strokovnih 
kadrov in dobili naslednje re-
zultate: 

Anketa je pokazala, da je 
41 anketiranih društev v zad-
njih |treh letih (1965, 1966 in 
1967) potrošilo za vzgojo stro-
kovnih kadrov (različni /teča-
ji, seminarji' ipd.) vsega sku-
paj 64.074,30 dinarjev. 

Na prvi pogled se zdi števil-
ka ^vratolomno visoka, vendar 
pa moramo vedeti, da so to 
sredstva, ki so bila porabl jena 
za vzgojo kadra v teku treh 
let (da torej na eno leto pride 
trikrat manj). 

Seveda nas pa zanima, koli-
ko smo s tem denar jem dobili 
strokovnih delavcev. 

Vsega skupaj je v omenje-
nem razdobju s pomočjo teh 
finančnih sredstev ' končalo 
različne tečaje in seminarje 
370 članov.. 

Iz tega podatka vidimo, da 
vzgoja (kakršno smo si pač 
privoščili!) niti ni bila tako 
draga, kajti, če vsa porablje-
na sredstva (64.074.30 din) de-
limo na 370 članov, potem vi-
dimo, da na enega pride 173.17 
dinarjev, kar vsekakor ni ve-
liko. Na žalost pa je dalje an-
keta pokazala, da je od 370 
članov (za katere smo v zad-
njih treh letih porabili okrog-
lo šest in pol milijona starih 
dinarjev) v zadnjem letu ak-
tivno delalo kot strokovni 
vodje samo 170 članov. Pri 
ostalih se investirana sredstva 
ne obrestujejo. 

Ravno v tej točki pa pade 
senca na društva. Kako more-
jo dopustiti, da l judje trošijo 
finančna sredstva, a potem ne 
izpolnjujejo nalog, za katere 
so se s pomočjo teh sredstev 
pripravljali ! 

S številkami so v anketi pri-
kazali, da je bilo trošenje fi-
nančnih sredstev za vzgojo 
strokovnih kadrov nesmotrno: 

— v ta .namen porabljenih 
sredstev je bilo 64.074,30 di-
narjev; 

— s tem denarjem je kon-
čalo tečaje, seminarje in po-
dobno 370 članov; 

— na enega člana pride to-
rej 173,17 dinarjev; 

— dela samo 170 od teh čla-
nov; 

— 170-krat 173,17 dinarjev 
je 29.438,90 dinarjev; 

— raziikaTlo vseh .porablje-
nih sredstev j e 34.635,40 dinar-
jev; 

— okroglo 35 tisoč dinarjev 
smo torej dali za bodoče stro-
kovne delavce, a ti potem ni-
so delali kot strokovni delav-
ci; 

— če bi ves denar (točka 1.) 
dali za onih 170 članov, ki 
zdaj delajo, bi lahko te posla-
li v tečaje, ki stanejo 276,90 
dinarjev, ne pa da je na ene-
ga prišlo komaj 173,17 dinar-
jev. Strokovna raven bi bila 
gotovo višja, imeli bi boljši 
kader, kot ga imamo; 

— isti denar (razliko!) bi 
lahko porabili za nastope in 
sicer bi lahko priredili ali se 
udeležili kar na 69 nastopih 
ali tekmovanjih, k jer bi zna-
šali stroški 500 dinarjev za en 
nastop; 

— iz istega denar ja bi lahko 
dajali devetindvajsetim obsto-
ječim aktivnim strokovnim 
vodjem 'mesečno nagrado 100 
dinarjev eno celo leto; 

— za ta denar (za razliko) 
bi lahko nabavili 34 kosov 
različnih rekvizitov, katerih 
vsak stane 1.000 dinarjev. 

Iz naštetega se torej vidi, da 
je bilo nesmotrno porabljenih 
precej finančnih sredstev. Ta-
ko pravzaprav ni čudno, iče je 
problem strokovnih kadrov v 
društvih še vedno pereč. 

Ka j takega bi se Iv bodoče 
ne smelo več dopustiti. (Vsako 
društvo zase (v večjih dru-
štvih, ki imajo manjše enote, 
pa te enote) bi moralo gledati, 
da pošlje v tečaje take ljudi, 
za katere ve, da so vredni za-
upanja; in vsako društvo bi 
moralo za vložena sredstva 
tudi odgovarjati in torej od 
ljudi, ki so na društvene stro-
ške obiskovali nek seminar, 
tudi zahtevati, da denar povr-
nejo, če potem ne delajo 
predpisan čas kot strokovni 
vodje v društvu. 

Dal je prihodnjič 

Ob 8. oktobru, 
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je pa potem tako delo po- prosvetnega dela, saj tudi tu pride 



Ko človek bere v časopisih, 
da uvažamo star papir in dru-
go ropotijo, postane slabe vo-
lje. Pred leti je Odpad zbiral 
staro železo, papir in steklo tu-
di v Šmartnem. Sedaj pa je 
preteklo že nekaj let ko ni od 
nikoder nobenega. Ljudje ima-
jo tega precej zbranega. Želi-
mo da bi ljudje, ki imajo 
opravka z zbiranjem, se le en-
krat pokazali tudi v Šmart-
nem. Seveda pa bi morali ne-
kaj časa prej obvestiti prebi-
valce in označiti kraj in čas, 
kje bodo odpadke zbirali. Dru-
god, po svetu skrbno zbirajo 
in uporabljajo le-te v indu-
striji. Ali smo pri nas res tako 
bogati, da nam tega ni treba? 

Z. K. 

Nekatere novosti v zvezi 
z opravljanjem avto-

prevozniške dejavnosti 
Med predpisi, ki naj prepre-

či jo neupravičeno bogatenje 
in izkoriščanje tujega dela, je 
Zvezna skupščina sprejela tu-
di zakon o spremembah in do-
polnitvah temeljnega zakona 
o ' organizaciji prevoza z mo-
tornimi voziii v cestnem pro-
metu. 

Spremembe in dopolnitve 
omenjenega zakona vsebujejo 
nekatere zaostritve pogojev za 
opravljanje zasebnega avto-
prevoznišitva: 

—" posameznik lahko oprav-
lja avtoprevozništvo samo, če 
je to n jegov osnovni poklic; v 
tem poklicu lahko zasebnik 
uporablja le eno vozilo (za 
prevoz tovora tovorni avtomo-
bil z nosilnostjo do 5 ton, za 
prevoz oseb pa potniški avto-
mobil z največ 5 sedeži). Za-
sebnik je dolžan sam osebno 
voziti avtomobil in voditi po-
slovne knjige; 

— občani, katerim je za 
opravljanje njihove, glav ne de-
javnosti potreben tovorni av-
tomobil, lahko uporabljajo to-
vorne avtomobile z nosilnost-
jo do 2 ton; za prevoz stvari 
za lastne potrebe se šteje pre-
voz stvari, ki jih je občan v 
svoji dejavnosti izdelal, prede-
lal ali popravil ali v te name-
ne kupil, ter prevoz za potre-
be lastnega gospodinjstva; 

— na novo so določene ostre 
kazenske sankcije, pri čemer 
je za najtežje prekrške pred-
viden poleg denarne kazni 
tudi odvzem dovoljenja za de-
lo oziroma odvzem motornega 
vozila. 

Občani, ki opravljajo javni 
promet v prostem cestnem 
prometu In prevoz osebnih 
stvari z avto-taksijem, si mo-

rajo do 1. oktobra 1968 priskr-
beti za opravljanje takega 
prevoza novo dovoljenje po 
tem zakonu. 

Od 1. oktobra dalje občani 
ne smejo več opravljati jav-
nega prevoza in ne prevoza 
oseb na podlagi dovoljenja, ki 
so ga dobili po dosedanjih 
predpisih. 

Občan, ki si je pred uvelja-
vitvi jo tega zakona kupil to-
vorno motorno vozilo za 
opravljanje javnega prevoza 
v prostem cestnem prometu z 

Hotel PA K 
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% Mednarodni 
barski program 

# Strip-teas Sirip-teas 
# Vsak dan 

razen ponedeljka 

nosilnostjo nad 5 ton, ga s-ne 
uporabljati še do 30. junija 
1969. 

Občan, ki je pred uveljavit-
v i jo tega zakona kupil tovor-
no vozilo z nosilno;-"! io več 
kot 2 ton, ga sme upci _;bl ;,:iti 
za prevoz za lastne ponvbe 
še do 31. decembra 1968. 

Vse osebe, ki opravljajo ay-
toprevozniškb dejavnost no-
novno opozarjamo, da upošte-
vajo določila novega zakona 
in da pravočasno uredijo vse 
potrebno za nadaljevanje 
opravljanja te dejavnosti. 

Vaš 
obveščevalec 
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V Zavodnje prihajajo prvi turisti 
NAJVEČJE T E Ž A V E SO S CESTO, K I JE Z E L O P O Š K O D O V A -

N A - S ICER P A SE JE V A S I C A Z A Č E L A Z A D N J A L E T A M O Č N O 
R A Z V I J A T I 

VČERAJ SO V VELENJU ODPRLI NOV OTROŠKI VRTEC 

NAJMLAJŠI POD 
NOVO STREHO 

YOQOYQ|| 
V POHGOBI 

Dolgoletna želja tistih, ki sc ukvarjajo z varstvom in vzgo-
jo najmlajših, zlasti pa želja naših zaposlenih žena, se je sled-
njič !e izpolnila z otvoritvijo nove vzgojno varstvene ustanove 
v Velenju. 

Majhen, a prijazen je svet okoli Zavodenj. Zato postaja k 
ta srednjevišinska vasica, ki leži 645 metrov nad morjem, i p 
poslednja leta vse bolj privlačna za ljudi iz nižine. Ljudje, P® 
ki tu živijo pa so sprevideli, da se da na račun teh, ki jih 
narava vabi k njim, tudi nekaj izluščiti. Brez lepih domov 
pa ne bo nič in so zato začeli najprej njih urejevati. Pa ne sa-
mo zavoljo turistov. Spowiali so, da so pralni stroji, hladilniki 
in razni drugi »gosposki« pripomočki vredni tudi njih. Ondot-
ne ljudi je zajel val modernizacije domov in zdaj v Zavodnjah 
že skoraj ni nekoliko gmotnejše hiše, ki ne bi bila opremljena 
z vsemi mogočimi pridobitvami sodobne tehnike. 

Ze pomladi smo poročali o 
delu katerega so opravili brez-
plačno interesenti za nov vo-
dovod v Podgori. Dela so bila 
še sredi leta končana, žal pa 
se jim ni posrečilo takoj dobi-
ti primerne črpalke. Sedaj pa 
so vsi zadovoljni, ko imajo 
dobro pitno vodo v svojih hi-
šah. Stroški so bili precejšnji 
in vendar je vseh šest gospo-
darjev, ki so se združili v 
skupnem delu, poravnalo stro-
ške iz svojega, brez vsake po-
moči. Tu se je vnovič pokaza-
lo, kaj zmore sloga in medse-
bojno razumevanje. Ne more-
mo drugače,- da jim k temu 
dspehu čestitamo! 

Z. K. 

KAJ BELA 
D1N0S? 

Včeraj so namreč predali 
svojemu namenu preurejeno 
stavbo počitniškega doma, v 
kateri bo našlo varno zatoči-
šče in vzgojo okrog sto pred-
šolskih otrok. Poslopje so res 
temeljito obnovili, saj je ve-
ljala adaptartja okrog 120 ti-
soč dinarjev. Vzgojiteljice bo-
do lažje delale z otroci, ker je 
v novem vrtcu pet večjih sob, 
kjer se vrši vzgojno delo. Po-
leg tega pa so v stavbi še umi-
valnica, dve garderobi, kuhi-
nja. pisarna in soba za vadbe-
ne ure, ki jo uporabljajo za 
glasbeno ritmično zaposlitev 
in hkrati za spanje otrok po 
vzgojnem delu. 

Seveda pa bodo še naprej 
obdržali otroški vrtec pri Šlan-
drovi ulici in prostore v stolp-
nici. Zdaj ima velenjska vzgoj-
no varstvena ustanova 14 od-
delkov, v katerih je v varstvu 
okrog 2.40 predšolskih otrok. 

Ustanova se je zadnje čase 
oskrbela tudi s primernim šte-
vilom vzgojiteljic, brez kate-
rih ne bi mogli uspešno delati. 
Otroški vrtec ima 11 vzgojite-
ljic, 1 negovalko in dve laični 
vzgojiteljici. S strokovno uspo-
sobljenim vzgojnim osebjem 
se otroci v vrtcu res lahko kaj 
nauče, varstvo pa je na višji 
ravni, kot če so otroci v oskrbi 
gospodinjskih pomočnic. 

Otroci so vseskozi zaposleni, 
poskrbijo pa tudi za njihov po-
čitek in prehrano. Dan poteka 
takole: otroke sprejemajo v 
varstvo od 5,30 dalje in poči-
vajo v vrtcu še do 7. ure. Nato 
otroke za dve uri zaposlijo pod 
vodstvom ' vzgojiteljice; Pred 
malico se otroci vedno umije-
jo, hkrati pa vzgojiteljice izko-
ristijo ta čas za zdravstveno 
higienski poduk. Zatem sledi 
skupna zaposlitev, ki je se-
stavljena iz elementov umske, 

likovne in estetske vzgoje. 
Otroke odpeljejo pred kosilom 
še na sprehod, po njem pa dve 
uri spijo. Od 14. ure dalje pa 
pridejo starši spet po svoje 
otroke, ki so čas varno prebiii 
v otroškem vrtcu. 

Letos so v vzgojno varstveni 
ustanovi nekoliko povišali stro-
ške za varstvo, in vzgojo. Pol-
na cena velja 220 dinarjev, 
starši pa prispevajo 170 dinar-
jev, vendar so sprejeli poseb-
no tarifo po kateri morajo ce-
loten strošek kriti le tisti star-
ši, kjer imajo na družinskega 
člana več kot 700 dinarjev do-
hodka na mesec. Vzgojnina ve-
lja 110 dinarjev. Starši pa mo-
rajo v celoti kriti stroške pre-
hrane v višini 750 dinarjev na 
mesec. , 

Temeljna izobraževalna skup-
nost daje sredstva za kritje 
osebnih dohodkov vzgojiteljic, 
ravnateljice in računov, ki-
nje, starši pa prispevajo za 
osebne dohodke, pomožnega 
osebja v kuhinji in pri vzdrže-
vanju. za prehrano, nego in 
varstvo ter materialne in funk-
cionalne stroške. Iz posebnega 
občinskega sklada pa dobijo 
sredstva za nabavo opreme, 
igrač, vzgojil in za kritje raz-
like pri tistih otrqcih, ki ne 
plačajo polne cene. 

V vzgojno varstveni ustano-
vi smo slišali, da so ob zvišani 
tarifi vzele iz varstva otroke 
le nekatere matere, ki bi mo-
rale zavoljo večjih družinskih 
dohodkov plačevati polno ce-
no.. Povečalo pa se, je število 
onih, ki niso do sedaj imele 
otroke v varstvu, ker imajo 
premajhne osebne dohodke. 
Zato v vrtcu pozitivno ocenju-
jejo tak premik. V varstvo in 
vzgojo so prišli tisti otroci, ki 
so bili vzgoje najbolj potrebni. 

Pogled na vasico 

Tako l judje in vasica Zavod-
nje kroj i jo živl jenje po svoje. 
Mi j im vseeno kako bodo ži-
veli jutri. Zato iščejo možno-
sti povsod tam, kjer so. Vse 
kaže, da so pri tem dokaj 
uspešni. 

V vasi, ki ima 70 najrazlič-
nejših hiš, pa zdaj gradijo kar 
9 novih. Eden med njimi se je 
celo odločil, da bo v novi hiši 
odmeril nekaj prostora pra-
vim turističnim sobam. 

»Naš kraj si dosti obeta od 
turizma,« je povedal ipredsed-
nik krajevnega odbora SZDL 
Jože Brglez. Letos so bili v 
Zavodnjah že prvi turisti. Ne-
kaj je bilo tudi onih nz zame j-
stva. To pa še ni najbolj pre-
pričljiva trditev, da je kraj 
zanimiv za izletnike. Zato naj 
povem, da so trije zgradili 
svoje vikende, dosti parcel pa 
so domačini že na novo pro-
dali. 

Res je zanimivo zakaj 'kmet-
je v tej srednjevišinski vasici 
ne posvečajo večje pozornosti, 
živinoreji. Jože' Brglez je ta-
kole pojasnil: »Živinoreja bi 
morala biti >za nas perspektiv-
na, vendar l judje živine pre-
malo redijo. Vzrok je v tem, 
ker je odkupna cena za živina 
prenizka. O tem smo že več-
krat opozarjali, pa se stvari 
še v ničemer niso spremenile. 
Dobro bi bilo, če bi tudi naša 
»občina s svojim razvojnim 
programom vplivala na to in 
omogočila, da bi kmetje z več-
j im interesom redili Več živi-
• ne.« 

Tudi tu je šola središče vse 
dejavnosti, vodja podružnične 
šole Jože Svetina pa akter va-
ške ustvarjalnosti. Šola ije le-
po opremljena in v n jo hodi 
letos po znanje 43 otrok. 

Zraven šole pa so Vaščani 
že pred leti izgradili prosvetni 
dom, ki ga pridno koristijo. -
Vsako leto uprizorijo najmanj! 
dve igri in z njimi gostujejo 
tudi po drugih krajih. 

»Ljudje se zelo zanimajo za 
kulturne prireditve,« je pove-
dal Jože Svetina. »Kadar na-
stopa domača skupina, je dvo-
rana nabito polna. Sicer pa je 
igranje iger .koristna zaposli-
tev za vse nastopajoče. Poleg 
tega, da nastopajo, se priučijo 
še kulturnih navad in lepega 
slovenskega jezika- Moram tu-
di povedati, da so prebivalci 
iz naše vasi zelo delavni in si 
prizadevno urejujejo svoje do-
move. Največ jih je zaposlenih 
po podjetjih v nižini. Tisti, ki 
se preživljajo le od kmetij, pa 
skrbno gospodarijo. ' Zato 
ni zapuščenih kmetij.« 

Ne smemo še pozabiti, da v 
kraju nastajajo na novo kar 
dve gostilni. iEno gradi Potoč-
nik iz Šoštanja, drugo prek 
ceste pa Goršek iz Raven. Me-
nijo, da bo s tem postala vasi-
ca živahnejša, ker je od tu 
do doma na Slemenu le borih 
8 kilometrov. 

Vendar, naj se l judje še ta-
ko trudijo, turizma, ki ga ho-
čejo razviti, ga ne bodo mogli 
s pridom, če cestna povezava 
z nižino ne bo boljša. Sedanja 
cesta od Šoštanja do Zavo-
denj je v zelo slabem stanju. 
Nihče je ne vzdržuje, ker so 
lani odstranili s ceste še edi-

Jože Brglez in Jože Svetina 

nega cestarja. Vaščani bodo 
svoje nezadovoljstvo zavoljo 
slabe ceste vedno bol j izraža-
li. Skoraj vsaka hiša ima mo-
ped, 6 vaščanov pa že tudi 
osebne avtomobile. 

Jože Brglez je povedal, da 
krajevna skupnost ne more 
sama urediti ceste. Denar, ki 
ga imajo letos na voljo, bodo 
porabili aa pokopališče, ker 
morajo urediti škarpo. In še 
to je povedal, da ne držijo go-
vorice, da bi na njihovem po-
kopališču'pokopavali pokojni-
ke iz Šoštanja. Dosedaj še nih-
če iz Šoštanja ni prišel v Za-
vodnje z željo, da bi bil tu po-
kopan. 

Šola in kulturni dom v Zavodnji 



Škalčani so pripravljeni 
Letošnja osrednja proslava ob občinskem prazniku občine 

Velenje, bo v nedeljo, 6. oktobra v Skalah. Tu bodo najprej 
otvorili nov dom družbenih organizacij, zatem pa bo v njem 
slavnostna seja splošnega zbora skupščine občine Velenje. 

V pogovoru s predsednikom Skalah temeljito pripravili na 

JOŽE SILOVŠEK: »Škalča-
ni Smo veseli, da bomo po 13. 
letih predali svojemu namenu 
dom, ki bo služil vsem orga-
nizacijam, da bodo lahko še 
naprej uspešno delale. Najprej 

krajevne skupnosti Jožetom 
Silovškom in predsednikom 
krajevnega odbora SZDL To-
netom Kumrom smo zvedeli 
kako so se Škalčani na ta do-
godek pripravili. 

TONE KUMER: »Zadovoljni 
smo, da je skupščina občine 
Velenje osvojila naš predlog in 
določila Škale za kraj, kjer bo 
osrednja prireditev ob občin-
skem prazniku. To nas je na-
vedlo k temu, da smo se v 

slavje. Želimo, da bi tega dne 
prišlo k nam čim več občanov 
in bi skupaj proslavili po-
membni zgodovinski dogodek. 

Škale bodo v nedeljo 6. ok-
tobra res svečane. V dvorani 
novozgrajenega doma družbe-
nih organizacij bo najprej 
slavnostna seja. Potem pa bo 
v gozdičku nad domom kultur-
na prireditev. Domačini, ki bo-
mo gostitelji številnih udele-
žencev proslave, pa bomo pri-
redili tudi zabaVo s plesom in 
poskrbeli za razpoloženje. 

Člani lovske družine bodo 
priredili meddruštveno tekmo-
vanje na glinaste golobe, do-
mači gasilci pa bodo slavnost-
no prevzeli novo motorno 
brizgalno. Na predvečer pro-
slave pa bodo mladinci zaku-
rili kres na Lubeli.« 

JOŽE SILOVŠEK, predsednik 
krajevne skupnosti 

je dom začelo graditi gasilsko 
društvo. Gasilci so s pomočjo 
ostalih prebivalcev spravili 
dom pod streho. Veliko truda 
je bilo potrebnega in več tisoč 
udarniških ur dela. Naenkrat 
pa je zmanjkalo potrebnega 
denarja, zato smo delo za ne-
kaj časa ustavili. Ker samo 
gasilsko društvo doma ni moglo 
zgraditi, smo se domenili, da 
bodo vse družbene organizaci-
je v kraju priskočile na po-
moč. Zdaj, kot vidite, nam je 
z združenimi močmi to tudi 
uspelo. 

Dom družbenih organizacij, 
kot ga imenujemo, je vreden 
okrog 150 tisoč dinarjev. Za 
več kot 120 tisoč dinarjev pa 
smo prebivalci prispevali v 
obliki dela in materiala, zlasti 
lesa. 

Zdaj je dom zgrajen. Zato 
bomo zelo veseli, če bodo ob-
čani prišli v nedeljo v Škale 
in si ogledali naš dom družbe-
nih organizacij.« 

POGOVOR Z UPRAVNICO MLADINSKEGA KLUBA 
— i, 

V mladinskem klubu za 
/ |vsakogar nekaj 
V e l e n j s k i m l a d i n s k i k lub so p o l e tn ih po-
č i tn i cah spe t o d p r l i - M lad i b o d o v jesen-
sk ih in z i m s k i h v e č e r i h naš l i ' v lepo 
o p r e m l j e n i h k lubsk ih p r o s t o r i h p r i j e tno 

z a t o č i š č e in de l r a z v e d r i l a 

REZULTATI GOSPODARJENJA V POLLETJI 
Razpoložljivi podatki iz periodičnih obračunov gospodarskih organizacij za letošnje prvo pol-
letje kažejo, da je stagnacija gospodarstva velenjske občine, kot posledica prehajanja v no-

ve pogoje gospodarjenja, v glavnem že za nami. 

TONE KUMER, predsednik 
krajevnega odbora SZDL 

/ v 

Obiskali smo 
Kozjansko 
in Kumrovec 
Člani krajevne organizaci-

je. ZVVI i7. Velenja smo bili 
21. septembra na izletu po 
Kozjanskem in v Kumrovcu. 
Invalidi smo sd seznanjali z 
z^mfavitiskinii dogodki iz re-
volucije, ki je bila na Kozjan-
skem množična. Obiskali smo 
spomenike padlim borcem 
X I V . divizije. 

Prvi tak spomenik je v Lo-
kavcu, k je r je padel narodni 
lieroj l l i ja Badovinac. Nemci 
so, ko so se približevali koloni 
X I V . divizije, postavili živi 
zid s šolskimi otroci. 

Nato smo šli preko Jur-
kloilra na Planino pri Sevnici, 
kjer je imel svoj sedež dalj 
časa Kozjanski odreci. Zatem 
nas je pot vodila na vrh Bo-
horja, ki je nudil borcem 
NOV varno zatočišče, zlasti 
pa partizanski bolnišnici. 

Z Bohorja smo se odpeljali 
preko Kozja in Podsrede v 
Kumrovec, k je r smo z velikim 
zanimanjem pogledali v Tito-
vi rojstni hiši spominski mu-
jsej. Večina starejših udele-
žencev izleta še ni bila v 
Kumrovcu, k je r je bil 
veliki revolucionar in naš vo-
ditelj tovariš Tito in so zato 
bili še tem bolj zadovoljni z 
izletom. 

Naza j grede pa smo se usta-
vili v dobri gostilni Prah v 
Imenu in tu prebili nekaj pri-
jetnih ur. 

Na izletu so naši člani spo-
znali dobršen del slovenske 
zemlje, k jer se je med narod-
noosvobodilno borbo odvijala 
krvava borba in odpor zoper 
fašistično nasilje pri nas. 

T. M. 

Za razliko od lanskega prve- organizacije, se doseženi po-
ga polletja, ko so bili splošni slovni rezultati bistveno po-
gospodarski rezultati na ravni slabšajo; razpoložljiva sred-
prvih šestih mesecev leta 1966, stva gospodarskih organizacij 
večinoma pa celo pod njo, so (ostanek dohodka in amorti-
za I. polletje letošnjega leta 
značilna ugodnejša gospodar-
ska gibanja. 

Za več kot 'U povečanemu 
celotnemu dohodku je sledil 
nekoliko višji dvig družbene-

zacija) se povečajo v primer-
javi s I. polletjem lanskega 
leta le za 12 %, v primerjavi 
s I. poletjem 1966 pa samo za 
2%. Iz tega izhaja, da ostalo 
gospodarstvo ne razpolaga z 

ga proizvoda (29%) , dohodka bistveno večjimi sredstvi kot 
za razdelitev (27 % ) , zlasti pa v I. polletju 1966. Tako ostaja 
ostanka dohodka (56 e/o). S to- vprašanje modernizacije in re-
likim povečanjem ostanka do- konstrukcije gospodarstva še 
hodka se je v glavnem kom- nadalje izredno pereče. 
penziral izpad v lanskem I. v o k v i r u t a k š n e s i tuaci je pa 
polletju; dejansko jeostanok j e z l a s t i razveseljiva skrb za 
dohodka v primerjavi s I : 
let jem 1966 višji le za 4 %. 

Pri sredstvih, s katerimi 
razpolagajo gospodarske orga-
nizacije za enostavno in raz-
širjeno reprodukcijo, je treba 
upoštevati še amortizacijo. 
Tako ustvarjena sredstva 
(ostanek dohodka in amorti-
zacija) so bila letos za 43 % 
višja kot v enaki dobi lani in 
za 30 % nad ravnijo iz I. pol-
letja 1966. To pomeni, da pod-
jetja zaradi različnih vzrokov 
težijo k povečevanju amorti-
zacije (npr. z zviševanjem 
amortizacije se ne povečuje 
osnova za plačilo obresti na 
poslovni sklad). 

Pri tako ugodnih globalnih 
rezultatih pa moramo pouda-
riti, da je bila tudi za letošnje 
I. polletje značilna nadaljnja 
diferenciacija glede dosežkov 
v poslovanju. Tako na eni 
strani izstopajo podjetja, ka-
terih gospodarska aktivnost 

rojen, s e n e n e h n o povečuje, na dru-
gi strani pa so gospodarske 
organizacije, ki v svojem raz-
voju stagnirajo oziroma dose-
gajo vedno slabše poslovne re-
zultate (npr. Tovarna usnja 
Šoštanj, vse tri gostinske or-
ganizacije v občini, Čevljar-
stvo Velenje in »Oljka« Šmart-
no ob Paki). Izrazit primer v 
prvi skupini J e TGO »Gore-

enostavno m razširjeno repro-
dukcijo, ki se odraža tudi pri 
izplačevanju osebnih dohod-
kov, ki so porasli manj kot 
produktivnost dela; i/ vseh 
preteklih letih smo namreč 
ugotavljali negativno tenden-

co, ki se je odražala v hitrej-
šem naraščanju izplačanih 
osebnih dohodkov od produk-
tivnosti dela. 

Na drugi strani pa je treba 
omeniti vrsto elementov, ki 
zaslužijo neugodno oceno. De-
lež gospodarskih organizacij 
v družbenem proizvodu se je 
nekoliko zmanjšal, medseboj-
ne terjatve so se povečale, lik-
vidnost gospodarstva je še 
vedno slaba, zaloge gotovih 
izdelkov naraščajo hitreje kot 
proizvodnja, izvoz industrij-
skih izdelkov je' izredno nizek. 

Zato mora biti aktivnost go-
spodarskih organizacij usmer-
jena predvsem v reševanje 
teh problemov, k ukrepom za 
racionalnejšo proizvodnjo, 
večjo produktivnost dela in 
prilagajanja proizvodnje po-
trebam tržišča. 

Vemo, da je mladinski klub 
v medklubskem tekmovanju, 
za svoje uspešno delo že do-
bil denarno nagrado in je so-
dil med najbolj delavne in 
opremljene klube v Sloveniji. 
Mladi, ki v ta klub redno za-
hajajo, imajo v njem obilo 
razvedrila. Poleg tega pa so v 
klubu organizirali tudi plese, 
predavanja, razprave in raz-
stave. Tako je bilo dosedaj. 
Nova sezona pa prinese tudi 
nove pobude in načrte. 

Ker smo hoteli zvedeti kate-
re klubske oblike letos progra-
mirajo, smo se pogovarjali z 
novo upravnico mladinskega 
kluba MILENO OTO, ki je 
pred tem vodila republiški 
center za klubsko dejavnost 
pri predsedstvu CK ZMS. 

— K nam ste prišli iz Ljub-
ljane in dobro veste kako de-
lajo slovenski mladinski klubi. 
Ali lahko ocenite kakšno vlo-
go imajo mladinski klubi v 
sklopu dejavnosti Zveze mla-
dine? 

»Zveza mladine je klubsko 
dejavnost vseskozi razvijala, v 
bodoče pa bo tej obliki dela 
posvečala še več pozornosti. 

Tudi naš klub bo tesno sode-
loval z občinskim vodstvom 
ZMS v Velenju in načrtoval 
delo skupaj z njim. Čeprav je 
klub organizacijska enota pri 
rudarskem šolskem centru, se 
vanj zateka tudi ostala velenj-
ska mladina. Zato moramo vo-
diti programsko politiko čim 
širše.« 

— In kaj pripravljate? 
»Program smo šele začeli se-

stavljati, zato ne morem po-
drobneje o njem govoriti. Po-
vem lahko, da bo naše delo 
pestro in zabavno. Nadaljevali 
bomo s plesi in plesno šolo za 
prvo, drugo in tretjo stopnjo. 
Novost bo šola za življenje, 

pripravili' pa bomo tudi poli-
tično šolo za mlade, razna pre-
davanja, verjetno pa bomo or-
ganizirali redne filmske pred-
stave. 

Bolj kot do zdaj pa bomo 
razvijati dejavnosti po interes-
nih skupinah. Pri tem mislim 
na manjše skupine, ki vsaka 
zase razvija svojo dejavnost. 
Naša želja je, da mladi ne bi 
prihajali v klub samo na kle-
pet ali igranje šaha, biljarda 
in karambola, temveč, da bi 
se vsakdo s čim ukvarjal in 
koristno zaposlil.« 

MILENA OTO 

Mladinski klub v Velenju je 
velik in svetel prostor, ki s 
svojo urejenostjo lahko res 
vzgojno vpliva na mladega 
človeka. Mladi, ki v njega za-
hajajo pa bodo morali biti v 
klubu tudi disciplinirani. Med 
našim obiskom v mladinskem 
klubu smo lahko videli, da je 
inventar že nekoliko poškodo-
van. Narezane klubske mizice 
in večkrat po nepotrebnem 
zlomljeni stoli, niso najboljše 
ogledalo za tiste mlade, ki klub 
obiskujejo. 

Uspešen razvoj kovinske industrije v naši občini je pomembna gospodarska perspektiva 

Chrommetal v novih prostorih 
Velenjski Chrommetal se je razvil iz majhne mehanične in ključavničarske delavnice 9 

Zdaj, po tolikih letih, pa je zrasel že v močno gospodarsko organizacijo, ki uspešno razvija 
svojo dejavnost # Prihodnje leto že novi obrat za izdelovanje plastičnih predmetov. 

Pravzaprav je podjetje zače-
lo svoj razvoj s kovinskim 
obratom. Ta je bil na začetku 
osnova vsega dela. Z leti so 
začeli temeljno dejavnost do-
polnjevati in so vzporedno 
razvijali še dva obrata. Zvede-
li pa smo, da že sedaj razmi-
šljajo o postopni opustitvi ko-
vinske smeri. 

Letos so se preselili v nove 
proizvodne obrate, ki jih je 
zgradil velenjski Vegrad v ne-

^ _ posredni bližini tovarne gospo-
nje« Velenje^ ki je tudi v glav- dinjske opreme Gorenje. Tako, 
nem vplivala na ugodne glo- sicer res v senci mogočnega 
balne rezultate gospodarjenja 
v letošnjem I. polletju. Če iz-
ločimo vpliv te gospodarske 

Rojttna hiša tovariša Tita v Kumrovcu. Tu so bili pred nedav-
nim »a obisku člani krajevne organizacije ZVVI iz Velenja 

senci 
kovinskega »trusta«, raste 
Velenju nova tovarna, ki bo z 
izpolnitvijo svojega razvojne-
ga programa pomembno vpli-
vala na prestrukturo gospo-
darstva v naši občini. Novi 
proizvodni in upravni prostori 
so postavljeni na površini 2 ti-
soč kvadratnih metrov in omo-
gočajo sodobno proizvodnjo. 

ŽIVLJENJSKO 
SO NAVEZANI 

NA SVOJE PODJETJE 

Davna želja ljudi zaposlenih 
v Chrommetalu je bila pro-
izvajati več in kakovostno. 
Vendar stari raztrešeni proiz-
vodni obrati tega niso dopu-
ščali. Razmere so zahtevale, 
da so zgradili novo tovarno in 
v njej začeli delati drugače. 
Zato ni naključje, da so de-
lavci podjetja,kar sami izdela-
li železno konstrukcijo za 
novo proizvodno dvorano in 
s tem prištedili 350 tisoč di-

narjev. To kaže, da so člani 
delovne skupnosti res življenj-
sko navezani na podjetje in 
jim ni vseeno kako bodo jutri 
uspevali. Zdaj ko so se že na-
selili v novih obratih, pa sami 
urejajo tudi okolico in dostop. 

Močan in dobro razvit je v 
Chrommetalu predelovalni 
obrat. V njem izdelujejo mre-
žice za pečice, grelce in razne 
druge kovinske galanterijske 
naprave. Pred nedavnim so 
osvojili tudi aerfilter za čišče-
nje zraka v kuhinjah. Teh so 
sedaj prodali že več kot 2 ti-
soč. Aerfilt/e pa bodo še na-
prej izdelovali in jih bodo ne-
koliko izpopolnili. Od teh, ki 
jih sedaj delajo za kuhinje, 
bodo prešli na nove tipe za či-
ščenje zraka v sejnih dvora-
nah in drugod. 

Največ denarja pa prinese 
v Chrommetal galvanika, ki 
dela sedaj izključno za Gore-
nje. Zato so tudi porabili pre-
cej denarja, da so nabavili v 
Nemški demokratični republi-
ki sodobno opremo za nov ob-
rat galvane. V primerjavi s 
staro bo nova galvana imela 
več kot podvojeno zmoglji-
vost in bo ustvarila približno 
polovico brutoprodukta. Pove-
čanje proizvodnje v njej pa 
bodo dosegli zaradi avtomati-
ke in v tem obratu ne bodo 
zaposlili novih delavcev. To-
likšne zmogljivosti zagotav-
l jajo možnosti, da bodo lahko 
delali storitve še za druge na-
ročnike. Že sedaj so galvanizi-
rali okrog 50 različnih drob-
nih predmetov. 

DRUGO LETO 
ZA PLASTIČNE IZDELKE 

PROIZVODNI OBRAT 
Sicer pa imajo v Chromme-

talu daljnosežne druge načrte. 
Že sedaj pripravljajo elabo-
rate za nov obrat plastike. Za-
enkrat bodo ob koncu leta na-
bavili le stroj na katerem bo-
do za velenjskega kooperanta 
izdelovali nekatere brizgane 
dele za pralne stroje in hladil-
nike. Drugo leto pa bodo že 
začeli graditi nov obrat v ka-
terem bodo proizvajali različ-
no plastiko. 

Nova proizvodna hal|a za 
plastične izdelke bo po veliko-
sti zavzemala isto površino kot 
sedanja. Najprej jo bodo opre-
mili s stroji, na katerih bodo 

izdelovali vse plastične dele 
za pralne stroje in hladilnike. 
Kasneje pa bodo začeli izde-
lovati še najrazličnejše pred-
mete za _široko potrošnjo in 
takšne izdelke, ki jih bo moč 
kromirati. Samo v tem novem 
obratu bodo leta 1970. ustva-
rili blizu 30 milijonov dinar-
jev. 

Verjetno ne bo več dolgo, ko 
bo pred leti še majhno obrtno 
podjetje z raztrešenimi obrati 
in slabo organizirano proiz-
vodnjo zraslo v pravo tovarno. 
V prihodnjih letih bodo v 
novo proizvodnjo in izboljša-
njem sedanje, vložili okrog 7 
milijonov dinarjev. Realizacija 
dosežene proizvodnje pa bo 
po njihovem mnenju zna-
šala že čez dve leti 70 mi-
lijonov dinarjev. Tako se 
Chrommetal postopno lepo 
razvija in bo že čez nekaj let 

• zrasel v tovarno kovinskih in 
plastičnih izdelkov. 

Amaterji likovniki 
razstavljajo 

Danes zvečer ob 19. uri bodo 
v delavskem klubu Velenje 
otvorili razstavo amaterjev li-
kovnikov iz velenjske občine. 
Na otvoritvi bo o amaterski 
dejavnosti govoril akademski 
slikar Lojze Zavolovšek iz Ve-
lenja. Sodelovali pa bodo pev-
ci šoštanjskega vokalnega ok-
teta. 

Razstavo so priredili v sklo-
pu praznovanja občinskega 
praznika. Petnajst amaterjev 
se bo predstavilo s svojimi 

deli z najrazličnejših likovnih 
področij. Olja bodo razstavlja-
li amaterji slikarji Ivo Goro-
granc, Mirko Modrijan, Jože 
Napotnik, Alojz Ojsteršek, 
Ivan Pepelnik, Adi Pirtovšek, 
Mišo Skornšek in Jože Sveti-
na. Milojko in Tine Kumer 
bosta razstavila lesene plasti-
ke, Tone Herman in Jože Ka-
ker pa plastike iz gline. Z gra-
fikami se bo predstavil Marjan 
Pusovnik, Vlado Valenčak in 
Aristid Zornik pa bosta raz-
stavila pastele. 
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Ko je pred dobrimi sto leti 
nemški kemik Liebig odkril 
kemična dogajanja v tleh, so 
raziskovalci še dolgo zatem 
mislili, da je gnojenje edini 
ključ za doseganje visokih pri-
delkov. Vendar se je pokazalo, 
da je prav tako kot gnojenje 
važna pravilna obdelava. Gle-
de gnojenja pa je postalo očit-
no, da organskih gnojil, med 
njimi predvsem hlevskega gno-
ja, ni mogoče nadomestiti z 
umetnimi gnojili. Sele s pomoč-
jo hlevskega gnoja pridejo u-
metna gnojila do veljave. 

ornica godna, njena struktura 
pa drobno mrvičasta. Pogled 
pod drobnogled nam odkrije 
marsikomu neznan svet drob-
nih bitij, ki predelujejo gnoj 
in gnojila v hrano, ki jo lahko 
použijejo rastline. 

Če pa zemlja ni ugodna, če se 
grudice pod vplivom padavin 
razmažejo, površina zemlje po-
stane zaprana, sončni žarki pa 
jo spremenijo v skoraj nepro-
dušno Skorjo, ki se hitro izsu-
ši. Taka zemlja kaže pod drob-
nogledom mnogo manj življe-
nja, gnoj ostaja neizkoriščen in 

ZRAHLJANA ZEMLJA 
JE BOLJŠA 

Na prvi pogled je obdelova-
nje zemlje enostavno opravilo, 
v resnici pa so dogajanja v ze-
mlji tako zapletena, da jim še 
niso prišli do dna. Zaradi tega 
tudi pri obdelovanju še ni vse 
znano. 

Če skopljemo na njivi jamo 
z navpično steno, lahko jasno 

vidmo več plasti, ki jih ločimo 
v ornico, živico, mrtvico in 
podtalje. Ornica sega tako glo-
boko, kot seže lemež pluga pri 
oranju; od nje pa je v veliki 
meri odvisno, kasen bo pride-
lek. Če je ta plast rahla, če je 
dež ne zapere, če se čeznjo po 
sončni pripeki ne naredi skle-
njena skorja, pravimo, da je 

ga jeseni z oranjem znova spra-
vimo na površje. 

Zemljo obdelujemo predvsem 
zato, da omogočimo pristop 
zraka in vode, zraven pa zem-
ljo tudi terahljamo. Rahla zem-
lja je toplejša, toplota pa po-
živi življenje v tleh. Gomolji 
in korenine rastlin imajo več 
prostora, se lažje prebijajo in 
si zagotovijo vodo. 

Obdelovanje je bilo, tako kot 
mnogo drugih stvari, vedno de-
ležno različnih modnih muh. 
Vendar se plug v bistvu ni 
spremenil, poljedelci pa so spo-
znali, da je treba dobro pozna-
ti naravne zakone in razmere 
v posameznih krajih, preden 
sežejo globoko v nedrje zemlje. 

VRSTENJE POSEVKOV 
Lakota je pogosto kosila v 

tistih časih, ko so ljudje pozna-
li samo pšenico, proso in ajdo. 
S temi posevki niso mogli ko-
lobariti, marveč so pustili tre-
tjino vse zemlje neobdelane, da 
se je odpočila, kot so temu re-
kli. To je bil čas preložnega 
gospodarstva. 

Pred 200 leti so naši kraji 
dobili krompir, nekaj prej pa 
še deteljo in koruzo. Te kme-
tijske rastline so odpravile la-
koto, čeprav je bilo ljudi vse 
več. Njihove lastnosti in zah-
teve se z žiti dobro ujemajo 
in omogočajo poljedelcu sesta-
viti dober kolobar. 

Če hočemo ohraniti rodovit-
nost zemlje in dosegati velike 
pridelke, moramo poznati vsaj 
osnovna pravila dobrega kolo-
barjenja — vrstenja posevkov. 
Na to vpliva vrsta stvari. Vne-
mar ne smemo pustiti zahtev 
in lastnosti kmetijskih rastlin. 
Znano je, da nekatere zemlje 
ugodijo, druge njeno sestavo 
poslabšajo, ene imajo globoke 
korenine, druge plitve, ene 
zahtevajo dušikova gnojila, 
druge pa ne, itd. 

V Vojvodini že desetletja se-
jejo pšenico za koruzo, pa ven-
dar se rodovitnost zemlje ne 
zmanjšuje. Če ne bi bila ko-

KAZNOVANI AVTOPREVOZJVIKI 
K o n t r o l a , k i s o j o o p r a v i l i 26. in 27. a p r i l a l e t o s t r žn i i n špek to r , r e f e r e n t z a 

u p r a v n o - g o s p o d a r s k e z a d e v e p r i Skupšč in i o b č i n e V e l e n j e in d e l a v c i p o s t a j e mi -
l i ce , j e p o k a z a l a , da j e na p o d r u č j u o b č i n e p r e c e j t akšn ih z a s e b n i h a v t o p r e v o z n i -

kov , k i p r e v a ž a j o b r e z p o t r e b n e g a o b r t n e g a d o v o l j e n j a . 

VEČINOMA VOZIJO PREMOG IN DRUGE MANJŠE TO-
VORE ZA ZASEBNIKE, NEKATERI PA SO VOZILI TUDI ZA 
GOSPODARSKE ORGANIZACIJE • SODNIK ZA PREKR-
ŠKE JE KRŠILCEM IZREKEL DENARNE KAZNI. 

ruza okopavina, bi ta kolobar 
osiromašil zemljo in s tem 
tamkajšnje prebivalce. V na-
ših razmerah, ko sejemo dete-
ljo, sta domača in nemška de-
telja najboljši predhodnici 
pšenici. Vendar se je pri tem 
treba bati premočne zemlje in 
ne smemo povrhu gnojiti Še z 
dpšičnimi gnojili. Tudi koruza 
je dobra predhodnica pšenice, 
le jeseni se mora kmalu umak-
niti z njiv, da zemljo lahko 
pravočasno pripravimo. 

Pri nas pogosto sejemo pše-
nico za krompirjem, vendar to 
ni najboljše. Dobre predhodni-
ce pšenice pa so stročnice, olj-
na repica in ogrščica, če jih 
kmetovalci še sejejo. Slabe 
predhodnice so travno detelj ne 
mešanice, posebno pa novina 
in žita. 

Krmne mešanice, ogrščica in 
repica so najboljše predhodni-
ce za ozimni ječmen. Tudi de-
teljišče je dobro, vendar ga je 
treba pravočasno obrniti, da se 
zemlja dodobra sesede, da kas-
neje ne poškoduje šibkih ječ-
menovih korenin, ^a pivovar-
ski ječmen so pesa,' repa, kav-
la, listnati ohrovt in koleraba 
najboljše predhodnice. Za rž 
vel jajo podobne zahteve kot za 
pšenico. 

Pravijo, da je avtoprevozni-
štvo donosen posel, še posebno, 
če ni treba od zaračunanih 
storitev odvajati družbi dolo-
čen prispevek. Zakon sicer 
ureja te odnose in zahteva, da 
mora vsakdo, ki ima tovornjak 
ali kakšno drugo motorno pre-
vozno sredstvo s katerim 
opravlja pridobitne usluge, do-
biti od pristojne občinske 
skupščine obrtno dovoljenje. 
Očitno pa hočejo posamezni 
avtoprevozniki mimo zakon-
skih predpisov in si tako na 
neupravičen način pridobiti 
nekaj več denarja. 

Zadnji čas pa so ustrezni 
upravni organi poostrili nad-
zor nad takšnim načinom dela. 
Vsakdo, ki ima v posesti to-
vornjak, kombi, traktor ali 
drugo motorno vozilo in s tem 
prevaža tovore za druge ter 
jih tudi zaračunava, mora 
namreč dobiti obrtno dovolje-
nje. Kdor tega nima, je kazen-
sko odgovoren za vsak ugotov-
ljeni prevoz. 

Ko so 26. in 27. aprila ustav-
ljali avtoprevoznike in ugotav-
ljali pomanjkljivosti, so od-
krili, da imajo nekateri že več 
let registrirane lastne tovor-
njake, nimajo pa dovoljenja za 
legalne prevoze. 

IVAN VALENCAK iz Vele-
nja ima tovornjak registriran 
že od avgusta 1967, nima pa 
obrtnega dovoljenja. Miličniki 
so ga večkrat dobili, ko je pre-
važal s svojim kamionom raz-
lične tovore, med drugim je 
vozil premog v Skale tudi 
12. aprila. Sodnik za prekrške 
ga je zaradi tega kaznoval s 
300 dinarji. 

Oddelek za gospodarstvo ve-
lenjske občinske skupščine je 

na začetku leta odvzel ALBI-
NU JANU dovoljenje za oprav-
ljanje " prevoza s kamionom 
reg. št. CE 180-56, ker je ugo-
tovil, da ta ni njegova last. 
Ker 'pa je Jan s prevozi kljub 
temu nadaljeval, je bil kazno-
van s 1.000 dinarji. 

Tudi FERDO GRMIČ ni imel 
v času kontrole urejenih zadev 
in je na črno prevažal premog, 
čeprav je tovornjak kupil že v 
maju 1967. leta. Kaznovan je 
bil z globo 700 dinarjev. 

Na začetku prejšnjega leta 
je kupil tovornjak ZDRAVKO 
MATKO iz Šmartnega ob Pa-
ki in je ves čas do 26. aprila 

letos opravljal prevoze brez 
ustreznega dovoljenja. Sodnik 
za prekrške mu je odmeril mi-
lo kazen 200 dinarjev. 

Med prevozniki pa so tudi 
tisti, ki imajo traktorje. Last-
nik traktorja s prikolico SIL-
VESTER GORSEK iz Topolši-
ce št. 3, je tri mesece preva-
žal brez obrtnega dovoljenja 
za lesno industrijski kombinat 
v Šoštanju. Gotovo je v tem 
času zaslužil težje denarce kot 
mu je bila odmerjena kazen 
200 dinarjev. Tudi FRANC 
ROTNIK je prevažal s svojim 
traktorjem in s 3-tonsko pri-
kolico. Obrt je sicer odjavil 
februarja letos, vendar so ugo-
tovili, da je brez dovoljenja še 
naprej nudil prevozne usjuge. 
Kaznovan je bil s 500 dinarji. 

VLADO MIKLAVZINA iz 
Škal pri Velenju ima svoj 

/ 
kombi že od decembra 1966 
in je z njim večkrat pre-
važal cement, opeko pa tudi 
les na železniško postajo v Ve-
lenju. Sodnik za prekrške ga 
je kaznoval s 500 dinarji. 

Več črnih voženj s svojim 
kombijem je opravil tudi VIKI 
UČAKAR iz Velenja, ki do 
kontrole ni imel obrtnega do-
voljenja. Bil je kaznovan z 
globo 500 dinarjev. 

Malo verjetno je, da bi za-
sebniki že več let imeli tovor-
njake, vredne nekaj milijonov 
starih dinarjev zgolj za svoje 
lastno prevažanje. Čeprav jim 
vseh prevozov1 niso mogli do-
kazati, pa bi se vendarle mo-
rali zavedati, da bo slej ko 
prej konec njihovim črnim vož-
njam. saj so inšpektorji po-
ostrili nadzor nad temi pre-
vozi. 

SREČANJE NEKDANJIH INTERNIRANCEV 

»VEDNO BOMO S TEB0J-TIT0« 
»B ivš i interniranci in za- j e o b s o j a j o vse k l e ve t e s 

pornik i iz v e l en j ske občine kater imi skuša jo fealiti na-
ti poš i l j amo iskrene po- šega predsednika in mu za-
zdrave in n a j b o l j š e ž e l j e za 
do lgo ž i v l j e n j e iiu z d r a v j e , « 
so zapisali v začetku po-
zdravnega pisma nekdan j i 
interniranci in zapornik i iz 
v e l en j ske občine, k i so se 
zbral i na letnem sestanku v 
Šoštanju, pismo pa |pos!ali 
predsedniku Josipu Brozu 
— Ti tu. V pismu so nada l j e 
zapisali, da nekdan j i iinter-
niranci in zapornik i iiz ve-
l en j ske občine dobro vedo 
k a j j e svoboda in k a j po-
meni mir. -Zato na jod ločne-

g o t a v l j a j o , da bodo vedno 
z n j i m v borbi za mir in 
m i ro l jubno sož i t j e med na-
rodi. 

P o končanem kulturno-
pol i t ičnem programu so 

nekdan j i interniranci !v to-
var i škem vzdušju obu ja l i 
spomine1 na težke medvo jne 
dni ter se pogovar jali o na-
d a l j n j e m delu v okv i ru ko-
mis i j e za pol i t ične zaporni-
ke in internirance, k i delu-
j e pri občinskem odboru 
ZBB N O V Ve l en j e . 

SOŠTANJČANI SO BILI 
V F0HNSD0RFU 

Krajevni odbor Rdečega križa je že lani vzpostavil sodelova-
nje z organizacijo Rdečega križa iz avstrijskega mesta Fohns-
dorf. 

ZLATOPOROČENCA 
Marija in Rafael Ko Iti r 

j i 

Ko so v Šoštanju razvili 
društveni prapor, je prišlo iz 
Avstrije na njihovo slavje 
dvajset članov. Nogometaši iz 
obeh mest pa so odigrali tudi 
prijateljsko tekmo. 

Ob tej priložnosti pa so se 
tudi domenili, da bodo So-
štanjčani vrnili obisk v Av -
striji. Tako je v nedeljo, 15. sep-
tembra odšlo v Fohnsdorf 49 
članov Rdečega križa iz Šošta-
nja. Udeležili so se prireditve 

ulične zbiralne akcije prispev-
kov za Rdeči križ. Na prire-
ditvi je igrala domača rudar-
ska godba, nastopili pa so tu-
tudi pevci okteta iz Šoštanja. 

Tako so se po letu dni sreča-
li člani Rdečega križa iz obeh 
sosednjih dežel in izmenjali 
izkušnje pri svojem humanem 
delu. Ko je predsednica kra-
jevnega odbora Rdečega kri-
ža Šoštanj Rezka Gmajner po-
zdravila gostitelje v Avstriji, je 
še posebej poudarila, da naj 
bi to prijateljsko srečanje res-
nično obrodilo dobre sadove 
medsebojnih stremljenj za de-
lo obeh organizacij. 

Na posebnem sprejemu je 
župan Fohnsdorfa Lackner j}a 
kratko razložil razvoj tega av-
strijskega mesta in izrazil že-
ljo, da bi prijateljsko sodelo-
vanje ostalo še naprej plodno. 

F. S. 

Petdeset let življenja za 
istim ognjiščem res hi malo. 
Le malo je takšnih zakonov, 
ki preživijo pol stoletja sku-
paj. 

V Velenju na Celjski cesti 
81 pa v majhnem $tanovanju 
živita skupaj Marija in Rafael 
Kolar, ki sta pred dnevi slavi-
la pomembni jubilej — zlato 
poroko. V tej hiši stanujeta že 
38 let. 

Obema življenje ni bilo po-
suto s cvetjem. Rafael Kolar 
je bil rojen pred 75 leti v 

Jutri popoldne bodo v Cirkovcah odprli prenovljeno osnovno šolo. V šolskem poslopju sta dve 
učilnici, oder za prireditve, kuhinja in družinsko stanovanje. Delo je opravil Vegrad. Tovar-
na gospodinjske opreme Gorenje, ki ima nad šolo patrionat, pa je prispevala centralno kur-

javo. 

Foto 

Velenje 
PAJK 

OBVEŠČA FOTOAMATERJE 

da redno razvija vse vrste c o 1 o r filmov ter izdeluje 
original AGFACOLOR povečave vseh velikosti. Foto-
amaterji dobijo BREZPLAČNO STROKOVNO NAVO-
DILO za fotografiranje z barvnimi filmi. Barvni filmi 
so amaterjem na razpolago v vseh velikostih. Brez-
obvezno se lahko prepričate o visoki kvaliteti in nizki 
ceni. 

Kavčah pri Velenju. S petnaj-
stimi leti je odšel v velenjski 
rudnik in tam delal vseskozi 
do upokojitve 1952. leta. Nje-
gova žena Marija pa je bila 
rojena 1898. leta v Latkovi va-
si pri Preboldu. 

Pred 50. leti sta začela skup-
no življenje. Nista vedela kak-
šno bo, vendar na vsej dolgi 
poti nista obupala. V srečnem 
zakonu se je rodilo troje 
otrok. 

Marija Kolar jeva je poveda-
la, da je bila zlata po-
roka lepša in boljša kot ona 
pred petdesetimi leti, ker je 
takrat še divjala vojna. »Za-
konci morajo drug drugega 
spoštovati, potem lahko z ve-
seljem dočakajo tako po-
membno obletnico kot jo sla-
viva midva letos,« je zatrje-
vala zlatoporočenka. Njen mož 
pa je pritrdil: »Res je. Midva 
sva ,se skozi lepo razumela. 
Zdaj pa živiva umirjeno živ-
ljenje. Ker sva navajena zmer-
nega življenja, zato nama se-
daj moja pokojnina zadošča 
za preživljanje. Pri zdravju pa 
sva še tudi.« 

Res sta oba slavljenca čila 
in vedra. Vsak dan prebirata 
časopise, poslušata radio in 
skupaj urejujeta dom. Najra-
je pa rešujeta križanke. 

Obema iskreno čestitamo in 
naj ne zamerita, ko smo jih 
pred nevi motili v njunem do-
mu, da smo lahko napisali ta 
zapis. 
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Mehovski grad je spadal med največje in najmogoč-
nejše v deželi. Grajski gospod je peljal svojo gospo k oknu 
in ji rekel: »Veselt se, ves svet kar ga odtod vidiš, je božji 
in najin«. Gospa veli: »Dobro vem, da je vse to božje in na-
jino, ali veseliti se vendarle ne morem. Molila sem doma, 
hodila po božjih poteh, ali Bog ni hotel uslišati najine želje, 
da bi nama podaril hčer aLi sina. Jaz sem se zdaj že postarala 
in le predobro čutim, da bom nevarno zbolela.« 

Gospa se je kmalu potem ulegla in je ležala sedem let 
in sedem mesecev. Vsi sloveči zdravniki so jo hodili zdravit, 
ali je niso mogli ozdraviti. 

Gospa pogleda skozi okno na zeleni hrib in veli: »Nekaj 
mi pravi, da bi bila gotovo srečna, če bi se sprehodila po 
naših prelepih Gorjancih.« 

Gospod pa ji odgovori žalostno: »Preljuba moja sirotica, 
kako se boš sprehajala po Gorjancih, ko se ne moreš sama 
niti na postelji obrniti.« 

V grad pride star gobav berač. Hlapci zakriče: »Poberi 
se hitro od tocj, da ne nalezejo gob naša bolna gospa.« 

Gospa pa se oglasi: »Ne gonite mi od hiše reveža. Ali ne 
veste, da so reveži božji prijatelji in naši zagovorniki pri 
Bogu? Dajte mu pečenke in vina in pripravite mu tudi go-
sposko posteljo.« 

Janez Trdina: 

Gospodična 
Berač se v gradu naje in naspi. Preden odide dalje, 

dobro gospo prelepo zahvali in veli: »Nate za slabo povra-
čilo gorjanski koren. Rastel je sedemdeset in sedem sežnjev 
pod zemljo. Pomogel je do zdaj še vsakemu, kdor si ga je 
na život privezal. Zdravemu da moč, da ga noben junak ne 
more premagati. Komur je umreti, živi od njega tri dni daljej 
nego mu je namenjeno. Bolniku odžene bolezen, nekateremu 
za zmerom, nekateremu vsaj za sedem let. Ta koren vam bo 
dal jakost, da še pojdete, ako vas je volja, lahko še danes 
na Gorjance izprehajat.« 

Gospa poskusi čudni koren, skoči zdrava na noge in gre 
na Gorjance. Pride do studenca in zajame vode. 

Kupica se počrni. 
Gospa izlije strupeno vodo in koraka dalje. Pride do 

drugega studenca in zajame vode. \ 
Kupica se zakrvavi. 
Gospa izlije ukleto vodo in koraka dalje. Pride do tretje-

ga studenca in zajame vode. 
Kupica se zasveti in zacvete. Na vodi se naredi rdeč na-

gelj in bela lilija. Gospa pije in pijača se ji zdi slajša od 
medu in malvazije. Popije vrvo kupico, čuti se bolj zdravo, 
nego je bila pred boleznijo. Popije drugo kupico, čuti se 
bolj močno, nego je bila pred boleznijo. Popije tretjo ku-
pico, čuti se mlado kakor je bila takrat, ko je šla s svojim 
gospodom k poroki. 

Kupico položi v zeleno travo pa si zaviha rokave in si 
umije roke in obraz. Roke se ji pobelijo ko sneg, lica pa 
zarde ko poljski mak, in v vodi je sama videla, da ji je po-
vrnil Bog vso lepoto prve mladosti. Skakljaje in prepevaje 
teče proti domu nazaj. 

Gospod je stal pri vratih in vprašal služabnico, če ve, 
kdo je ta krasna gospodična, ki gre proti gradu? 

Gospa je te besede slišala in se ga je oklenila in rekla: 
»Kaj me gledaš tako čudno, kakor da bi ne poznal svoje 
gospe? Saj sem vedela, da bom gotovo srečna, če se izpre-
hodim po Gorjancih. Zdaj mi pa nekaj pravi, da nama bo 
Bog podaril tudi še sinove in hčere.« 

Gospod od samega veselja ni vedel, kaj bi počel. Napra-
vil je velik obed in povabil nanj tudi svoje podgorske kmete. 
Podgorci so jedli in pili, da so nekateri še zdaj siti in pijani. 

Bistri studenec, ki je pomladil grajsko gospo, se pa ime-
nuje v spomin te prigode še dandanašnji Gospodična. 

Naš potopis 

D o A n k a r e in 
r 

[ODLOMKI 
IZ KRONIKE 

Od Mislinje proti jugoza-
hodu do Šmartnega ob Paki 
se v i je skozi tesni med str-
mimi bregovi grmičevje, ki 
v sklopu Paškega Kozjaka 
doseže višino preko 1000 m, 
ozka dolina z železnico, (Testo 
in planinsko rečico Pako. Va-
si so tam redke, .pomaknjene 
večinoma v stranske dolini-
ce. Pokrajina je polna rud in 
premoga in v teku stoletij 
sta se izoblikovali v njenem 
najširšem delu dve večji ru-
darski središči: .Šoštanj in 
Velenje. 

Ljudje so se v tej dolini na 
skopi zemlji in pod njo mo-
rali od nekdaj trdo boriti za 
vsakdanji kruh. Bogatih lju-
di tu nikoli ni bilo dosti, ved-
no pa mnogo delavcev, ki so, 
zlasti v stari Jugoslaviji, kaj 
borno živeli. Nič čudnega, da 
je bil šaleški proletariat že 
zgodaj razredno zaveden in 
da je ta dolina z okoliškim 
območjem dala vrsto znanih 
revolucionarjev, kot. brata 
Mravljaka, Blaža Ročka, Kar-
la Destovnika-Kajuha in dru-
ge. 

2e leta pred vojno je tod 
Partija orala ledino v vzgojo 
revolucionarnih kadrov. Ta-
ko je Jože Tekauc, uslužben 
pri bolniški blagajni' v Šo-
štanju — žena in sin sta mu 
pozneje padla v Pohorskem 
bataljonu '— že leta 1921 usta-
novil v Šoštanju delavsko 
prosvetno društvo Svoboda. 
Prvi partijski celici je leta 
1924 pomagal zaživeti v Pe-
sjem koroški pisatelj Lovro 
Kuhar-Prežihov Voranc. To 
središče je potem povezova-
lo tudi komuniste iz Skal, Ga-. 
ber in Velenja. 

Druga partijska celi-ca pa 
je zrasla v Šoštanju. 

Komunisti v tej dolini so 
bili zvesti in zanesljivi. Leta 
1930 je pri Kavretu v bližini 
Pesjega celo našel za tri me-
sece zavetje Centralni komite 
KPJ. 1940. leta se je pri 
Klavžu v Podkraju (pri Ve-
lenju) odvijala partijska kon-
ferenca, ki jo je vodil Boris 

Kidrič, njeni udeleženci pa 
so bili med di*ugimi Franc 
Leskošek, Miha Marinko. To-
ne Tomšič, Boris Ziherl, Slav-
ko Slander, Miloš Zidanšek, 
Jože Lacko in domačinka Ol-
ga Vrabič. 

Iz vrst Partije in njenih 
simpatizerjev so prišli 1941. 
leta prvi šaleški partizani. 
Kljub velikemu vplivu Par-
tije v teh krajih, pa nekateri 
njeni člani v teh krajih niso 
pravilno razumeli poziva svo-
jega vodstva za boj proti fa-
šizmu. Ko bi morali po veli-
ki napisni akciji v noči od 
6. na 7. julij 1841 po direkti-
vi PK PKS oditi v ilegalo in 
v partizane, mnogi tega niso 
storili. To se jim je potem 
strašno maščevalo. Nekateri 
so bili preseljeni v Srbijo in 
na Hrvaško, drugi so končali 
v nemških koncentracijskih 
taboriščih, saj je bilo takrat 
že naslednji dan po napisni 
akciji prijetih v Šaleški do-
lini najmanj 90 ljudi. 

V partizane so takrat od-
šli v Šaleški dolini Tone Ul-
rih, Franc Polh, Božo Mrav-
ljak. Franc Soklič in Jože 
Venišnik, v ilegalo pa še Oto 
Mader, Edo Martinšek in 
Alojz Stropnik z ženo. 

Prvi skupini šaleških par-
tizanov so se okoli 15. avgu-
sta 1941 priključili trije špan-
ski borci, ki so ilegalno pri-
šli iz Nemčije: Miha Pintar, 
Drago Mlakar in Franc Drob-
nič. 

Tako povečana partizanska 
skupina je delovala v Šaleški 
dolini mesec dni. 'V teku ča-
sa pa se je znatno zmanjšala. 
Drobnič je odšel, domov, bil 
tu izdan in potem kot talec 
ustreljen. Mlakar si je pokva-
ril nogo in potem obležal. 
Franc Polh je imel v Škal-
skih Cirkovcih svoj bunker, 
kjer1 se je Mlakar nekaj časa 
zdravi l . . . 

. . . Združitev vseh treh šta-
jerskih partizanskih edinic 

n a z a j 

BORUT KORUN 

Na drugi strani je žuborel 
potoček, eden tistih, ki so 
napajali širno ravnino kjer 
smo se vozili. Njegovi bre-
govi so bili porasli z gostim 
rastlinjem po katerem so 
gomazele številne želve, en-
krat pa sem opazil tudi vit-
ko telo kače, ki je izginila v 
travi. 

Naše poti je bilo čisto pre-
hitro konec. Med gostimi 
bombažnimi nasadi se je na-
enkrat pokazala temna sivi-
na široke asfaltirane ceste. 
Že je bilo na vrsti najmanj 
veselo opravilo — slovo. Ko 
smo si krepko stisnili roke 
sva se z Jožetom napotila 
naprej proti Alamiji. 

Cesta se je vila še nekaj 
časa v notranjosti, nato pa 
se je približala morju in te-
kla ob obali. Kot po navadi 
sva se zopet vozila na tovor-
njaku in kar med vožnjo po-
spravljala veliko dinjo, ki 
sva si jo izbrala za malico. 
Ko sem se najedel, sem si 
samo še želel, da bi se kje 
ustavili in da bi lahko v kaki 
prijetni senci malo zadre-
mal. Razmišljal sem še na-
prej, kako dolgo bo še ta 
lepa bela peščena obala ta-
ko divja in nedotaknjena, 
kdaj bodo Turki »odkrili« 
turizem in napolnili te plaže 
s številnimi turisti, kot je 
to slučaj na našem Jadranu. 
Da bi pregnal to strašno vi-
zijo, sem se z razmišljanjem 
povrnil zopet v stvarnost. 

Za mestom Alamija pa je 
postala cesta kot izumrla. 
Le skoraj vsake pol ure se je 

prikazal kakšen avto. Midva 
sva ta čas, te intervale'izko-
ristila za kopanje. Kadar pa 
se je ' v daljavi pokazalo 
kakšno vozilo je eden od na-
ju hitro kar preko kopalk 
navlekel hlače in šel na ce-
sto dvigat palec. Vendar je 
bil ta dan ko zaklet, vsi na-
pori so bili zaman. Nazadnje 
sva kar opustila misel ta 
dan še priti kam naprej. 
Vročino sva večidel prebila 
v zelenkastih valovih Sredo-
zemskega morja, ali pa v 
senci bližnje skale. Nikjer ni 
bilo žive duše, niti kakšne 
ladje niti čolna na morju. 
Nekje na obzorju proti jugu 
je moral biti otok Ciper, za-
radi velike oddaljenosti 
prav tako nedostopen naji-
nim očem. 

Drugo jutro se položaj 
prav nič ni izboljšal in na-
vsedanje sva morala na av-
tobus. Seveda tam ni bilo 
nobene postaje, vendar izgle-
da, da so turški šoferji na-
vajeni ustaviti kjer je. Ce-
sta, kot sva potem ugotovi-
la, mestoma še ni bila do-
grajena in zato je bilo tako 
malo prometa. Že kaj kma-
lu sva ugotovila, da je vož-
nja s tovornjakom vsaj v 
Turčiji lepša in prijetnejša, 
saj si vsaj na svežem zraku 
in ti ni treba vdihavati ben-
zinskih hlapov iz slabega iz-
gorevanja dotrajanega mo-
torja. Ka j kmalu sva avto-
bus zopet zamenjala s dnom 
nakladalnega prostora to-
vorjaka. Še nekaj pogledov 
nazaj po sinji gladini in iz-

ginila je podoba morja, zo-
pet sva bila med stenami 
gora. Klanci so se pričeli po-
nujati, motor je hrumel, ko 
jih je le s težavo puščal za 
sabo. Področje je bilo vedno 
bol j podobno kanjonu in če 
bi bilo še bolj tesno bi ga 
lahko imel za pravi posne-
tek Velikega kanjona reke 
Colorado. Tod teče reka Gak 
su, ali po staroveško Kaly-
kaduas, v kateri je utonil 
Friderik Barbarossa. 

Najine vožnje je bilo ta 
dan konec v mestecu Mut. 
Dolina zanimive reke Gak 
su je bila že za nami, vendar 
še nisva bila na planoti, ki 
se razprostira preko cele 
Male Azije t ja do Ankare in 
še naprej. Tu ' je še prevlado-
val vpliv morja, saj je rastli-
nje še bilo številno, tako tu-
di borovi gozdovi. V enem 
takih gozdičkov sva tudi ta 
dan prespala. Jutro nasled-
njega dne sem pričel s kr-
panjem kolen svojih kav-
boj k, ki sem j ih že kar pre-
cej zdelal, vendar mi ni bilo 
usojeno svojega krojaškega 
prizadevanja dokončati. Hi-
tro sem se spravil, zakaj Jo-
že je pristopal tovornjak. 
Cesta se je še kar naprej 
vzpenjala, dokler nismo pri-
šli preko 1600 m visokega 
prelaza. Tukaj me je prvič za-
zeblo. Hvaležen sem bil ma-
mi, ki mi je s seboj dala 
toplo jopico, ki sem jo sedaj 
s pridom uporabil. 

Na Anatolsko planoto, ka-
mor smo se pričeli spuščati 
ni bilo več opaziti Vplivov 

morja, flora je postajala vse 
redkejša, vse neznatnejša. 

Uspelo nama je do pozne-
ga popoldneva priti V Anka-
ro. Na poti tega dne sva sa-
mo enkrat menjala vozilo. 
Bilo je to za mestom Kara-
man, kjer sva ob smerokazu 
Kamja l i l km in Ankara 
369 km čakala, kdo bo naju 
vzel s seboj. Voznik osebne-
ga vozila, ki je nama usta-
vil je bil namenjen prav v 
Ankaro. Skoraj nisem mogel 
verjeti, vendar je bilo res! 
Cesta proti Ankari tod pote-
ka po nezanimivi pokrajini, 
po pravi stepi. V začetku je 
bilo še nekaj močviri j , po-
tem pa vedno bolj suho in 
golo. Tam pa tam je bilo 
kakšno nasel je, ki pa vsaj po 
zunanjem videzu naju ni 
moglo prepričati, da se je 
kaj spremenilo od časa ko 
je tukaj Aleksander Make-
donski preganjal Perzijce. 
Voznik si je čas krajšal s 
prepevanjem melodij, ki so 
se z enoličnostjo pokrajine 
dobro zlivale. Komaj opazna 
valovita pokrajina pa je pro-
ti Ankari pričela dobivati 
zopet bolj živo podobo, sa j 
na tem predelu Turki pride-
lajo največ žita. To področ-
je je prepredeno z namakal-
nimi kanali, zato so bile ki-
lometrske njive žita in slad-
korne pese. Le kam gredo 
Turki s tem žitom, sem pre-
mišljeval, verjetno ga imajo 
tudi še za izvoz. 

A N K A R A 
Ankara leži v najbolj pu-

stem predelu Turčije. Zakaj 
je Ataturk ravno tu postavil 
novo prestolnico mi je osta-
lo nejasno. Samo k je dobiti 
pitno' vodo za mili jon prebi-
valcev verjetno ni mala Skrb. 
Tu je potrebno vsak grm, 

na Grmadi je bila za osvobo-
dilno gibanje v severovzhod-
ni Sloveniji velik dogodek. 
Zbralo -se je okrog 50 ljudi, 
samih prekaljepih partiza-
nov, ki so se dotlej že prene-
katerikrat spoprijeli z Nem-
c i . . . Premiki partizanskih 
edinic v okolici Šoštanja so 
morali biti takrat izvedeni z 
največjo previdnostjo, da 
okupator ne bi zaslutil nji-
hove prisotnosti. Pripravlja-
le so se namreč, da napadejo 
Šoštanj. 

O združitvi štajerskih par-
tizanov pripoveduje Tone 
Ulrih: »Na Grmadi sta se 
združili četa Pohorcev in ona, 
ki je prišla nocoj mimo Šo-
štanja, sestoječa iz Savinjča-
nov in revireev. Prve in dru-
ge je poklicala v borbo Par-
tija. Znaki spoznavanja, kraj, 
kjer bosta dobili -obe skupini 
skupno zvezo, čas sestanka, 
vse. je bilo določeno in izve-
deno z največjo točnostjo in 
vestnostjo. V teh razmerah 
vzpostavljati zvezo ni bila 
lahka stvar, pomanjkanje od-
govornosti pri tem poslu bi 
moglo imeti hude posledice. 
Vestnost vzpostavljanja zve-
ze je bila dokaz, da je orga-
nizacija v močnih rokah, v 
rokah Partije.« 

V noči od 7. na 8. oktober 
1941 je I. štajerski bataljon 
vpadel v Šoštanj in ga za ne-
kaj ur osvobodil. Ves napad, 
ki ga je vodil savinjski par-
tizan Jože Letonja-Kmet, je 
bil izvršen tako nepričakova-
no in je potekel tako naglo 
da Nemci sploh niso'mogli 
pomisliti na resnejši odpor. 
Edino orožniki so se utrdili 
v svoji postojanki tako, da 
jim partizani niso mogli do 
živega, vse ostalo, oboroženo 
in neoboroženo nemštvo pa 
se je nanagloma poskrilo, 
čim so'se oglasili • prvi parti-

zanski streli, da ga ne bi do-
segla maščevalna partizanska 
roka. Na ulici Šoštanja se je 
sredi noči oglasila partizan-
ska pesem, streli so odmeva-
li v temi, veliko žago in skla-
dišče lesa je zajel požar in 
šest majhnih partizanskih 
skupin se je tako razdelilo po 
mestu, da so zbudile vtis, kot 
da je mestece zasedla velika 

vojSka. En verman, ki je pc 
hitel orožnikom na pomoč,; 
bil ubit, drugi težko ranjei 
tako da je naslednjega dr 
izdihnil, • partizani pa, • nis 
imeli nikakih izgub. 

Propagandni učin'ek akcij 
je bil nepopisen. Po vs( 
štajerski in še daleč prek 
njenih meja je bilo govora 
njej, pošteni Slovenci so s 
veselili, okupator pa je divjs 
kot iz' uma. Streljal je talci 
se pognal v hajko za parti 
zani, do živega pa jim r 
moge l . . . • 

. . . V zimskih dneh in spe 
mladi 1942 je bilo delovanj 
v Šaleški dolini zelo težai/ 
no, ker je bilo domače pre 
bivalstvo hudo zastrašeno za 
radi vrstečih se aretacij i 
zlasti, ker je bilo v zimski 
in spomladanskih meseci 
1942. leta prav iz šaleške do 
line mnogo domačinov ustre 
ljenih kot talc i » . . 

. . . Franc Polh in Ton 
Ulrih sta v teku zime odha 
jala 'ponoči iz svojega opori 
šča v Cirkovcah na teren i 
obiskovala posamezne zaup 
nike, zlasti v Gaberkah pi 
Šoštanju, v Topolšici in n 
Ravnah pri Šoštanju. Iz te 
krajev je potem tudi vrst 
takratnih sodelavcev osvobo 
dilnega gibanja odšla v par 
tizane, najprej v Šaleško če 
to in potem v Pohorski ba 
taljon. 

Polh in Ulrih pa šta teda 
tudi imela povezavo s sku 
pino Savinjske čete, k i ' j 
prezimovala blizu kmeta Tu 
rinka na Paskih vrhovih. Po 
leg tega sta prihajala v sti 
s terencema Edom Martin 
škom in Otonom Maderjen 
ki šta tu delovala kot ile^al 
ca še iz poletnih dni 1943 
leta. 

Kljub temu pa poteka rria 
rec 1942 že v znamenju par 
tizanskih akcij. Okrog 2( 
aprila, pride s Pohorja 
Škalske Cirkovce Toledo i 
se ustavi pri Polhu. Vsi tr i j 
se potem napotijo v partizan 
ski tabor savinjskih partiza 
nov v bližini Kaplje vasi. T j 
pride tudi Oto Mader-Ris. 

(Iz knjige Pohorski bataljon 

vsako rastlino sproti zaliva-
ti, da se ne posuši. Na eni 
izmed vzpetin obstaja mav-
zolej predsednika prve tur-
ške republike, velikega re-
formatorja in politika, ter 
ustanovitelja tega mesta — 
Ataturka. 

On je bil tudi tisti, ki je 
pregnal grške napadalce iz 
dežele. Ti so hoteli osvojiti 
maloazijsko obalo Egejske-
ga morja, kjer so živeli Grki 
še od časov obleganja Troje. 
Usoda j im ni bila naklonje-
na, izgubili so vojno in vsi 
grški prebivalci Male Azije 
so se morali izseliti. Tako so 
Ataturku zgradili po smrti 
mavzolej, ki presenetljivo 
spominja na atenski Parthe-
non. Okoli starega dela me-
sta se na vse strani neba ši-
ri novi del. Kot pokrajina 
sama je tudi mesto dolgo-
časno. Sestavljeno je iz rav-
nih, pravokotno križajočih 
se ulic, brez vsake pestrosti 
in harmonije. Kakšne so bi-* 
le stavbe kot novo zgrajene 
ne vem; sedaj se zdi kot da 
bi se jih oprijel prah z ana-
tolskih ravnin, saj so prav 
tako rjavkasto sive kot goli 
hribi v okolici. 

Ankara ima sorazmerno 
malo industrije. Tudi njena 
podoba daje vtis, da je na-
stala povsem umetno^ brez 
tradicije, naravnih upravi-
čenj in komunikacij. Tako 
vse kaže, da je Ankara res 
samo upravno in politično 
središče sodobne Turčije. 

Ker nisva pričakovala, da 
bova sem prispela že ta dan, 
sva morala v mestu hoditi 
v kratkih hlačah. Meščani, 
ki so se sprehajali v večer-
nem hladu so strmelu v na-
ju, kot da bi bila v Adamo-
vem kostumu. Kmalu se je 
7.a nama Zbrala gruča-otrok, 
katerim sva bila zanimivost 

posebne vrste. Tako res 
sem imel nobenega raz! 
da bi mi bilo mesto in 
govi prebivalci pri ; 
Ko sva naslednji dan z 
stila Ankaro mi ni bilo ] 
nič žal. 

Z Ankaro sva dos 
skrajno točko najinega 
potovanja in nastopila 
pot nazaj domov. 

Bolj ko sva se bližala 
ropi lepša in zanimivejš 
postajala pokrajina. F 
stokrat so se pojavljali 
rovi gozdovi, vedno bol 
tudi nam znana dre\ 
Res, pokrajina se je v do 
tri sto kilometrih od A 
re- že bistveno razliko 
od prejšnje. Zeleni tra\ 
in rdeče strehe, bi me 
raj zmotili, da bi mislil 
sem že v Sloveniji, če n 
bilo minaretov vmes. 

Naposled sva spet zagl 
la modro Egejsko morje 
čutila sva zopet pri j 
morsko klimo. Naselja 
bila pogostejša, in sc 
Vedno bolj strnjevala. \ 
la sva, da naju loči le še 
lo kilometrov od Carigr 

(konec prihodi 

Hotel PA K 
VELENJE 

Mednarodni 
barski program 
Slrip-teas Strip-teas 
Vsak dan 
razen ponedeljka 
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KORISTNA TEKMOVANJA 
KOMISIJA ZA ODDIH IN REKREACIJO PRI OBČINSKEM SINDIKALNEM SVETU VE-

LENJE JE TUDI LETOS ORGANIZIRALA DELAVSKE ŠPORTNE IGRE. PRIJAVILO SE JE 
60 EKIP IZ 14 DELOVNIH ORGANIZACIJ V NAŠI OBČINI. 

V DACHAEU IN MATIIAISEM 

Tekmovanja so potekala v 
naslednjih športnih panogah 
- nogometu, odbojki, roko-
metu, namiznem tenisu, stre-
ljanju, kegljanju in šahu. Naj-
bolj množično je bilo tekmo-
vanje v namiznem tenisu, kjer 
je nastopilo 8 ekip. Po sedem 
ekip je nastopilo v odbojki in 
šahu. Za tekmovanje v šahu 
je bilo sicer prijavljenih 11 
ekip, vendar se tekmovanja 
niso udeležili tekmovalci iz 
KZ Šoštanj, Polypexa, Chrom-
metala in prosvete Šoštanj. 
Tudi streljanja z zračno pu-
ško se je udeležilo le polovico 
prijavljenih strelcev. Kljub 
temu, da je bilo tekmovanje 
izvedeno v Šoštanju za tam-
kajšnje sindikalne podružnice, 
v Velenju pa za velenjske, se 
tekmovanja niso udeležili Ter-
moelektrarna, L IK , Polypex, 
prosveta Šoštanj ter Chrom-
metal in skupščina Velenje. 

Medtem ko so v ostalih za-
htevnejših športnih panogah 
nastopile skoraj "vse prijavlje-
ne ekipe. Najbolj uspelo je 
tekmovanje v kegljanju in v 
odbojki. Posebno velja omeniti 
odbojko, saj to športno pano-
go, razen v Topolšici, ne goji 
nobeno telesno vzgojno ali 
športno društvo v občini. V 
delovnih organizacijah pa je 
veliko zanimanje za tovrstno 
športno rekreacijo. Zato bi bilo 
prav, da bi sindikalne podruž-
nice s pomočjo mladinske or-
ganizacije izgradile primerna 
igrišča. Zelo pohvalna je pobu-
da kegljačev, ki želijo, da bi 
tekmovanja med sindikalnimi 
podružnicami potekala vse le-
to po ligovskem sistemu. Po-
dobna tekmovanja bi lahko iz-
vedli tudi v šahu, streljanju 
in namiznem tenisu. 

Komisija za oddih in rekre-
acijo bo proučila dosedanje 
izkušnje, predloge in želje, ter 
na osnovi teh izdelala ustre-
zen program športnih iger. Že-
leti je, da bi tovrstna rekre-
acija zajela čim širši krog no-
vih delovnih ljudi. 

Vrstni red po posameznih 
panogah 

Nogomet 
1. Rudnik lignita Velenje 
2. Polypex Šoštanj 
3. Termoelektrarna Šoštanj 
4. TGO »Gorenje« Velenje 
5. RŠC Velenje 
6. Tovarna usnja Šoštanj 

Odbojka 
1. TGO »Gorenje« Velenje 
2. Rudnik lignita Velenje 
3. RŠC Velenje 
4. Termoelektrarna Šoštanj 
5. Polypex Šoštanj 
6. Občinska skupščina 
1. Topolšica 

Šah 
1. Rudnik lignita Velenje 
2. Občinska skupščina 
3. Termoelektrarna Šoštanj 
4. TGO »Gorenje« Velenje 
5. RŠC Velenje 
6. Tovarna usnja Šoštanj 
7. LIK Šoštanj ' 

Streljanje 
1. Tovarna usnja Šoštanj 
2. TGO »Gorenje« Velenje 
3. Rudnik lignita Velenje 
4. RŠC Velenje 
5. Kmetijska zadruga Šoštanj 

Kegljanje 
1. Tovarna usnja Šoštanj 
2. Rudnik lignita Velenje 
3. Termoelektrarna Šoštanj 
4. Polypex Šoštanj 
5. Kmetijska zadruga Šoštanj 

Rokomet 
1. TGO »Gorenje« Velenje 
2. Termoelektrarna Šoštanj 
3. Polypex Šoštanj 
4. Rudnik lignita Velenje 

Namizni tenis 

•1. TGO »Gorenje« Velenje 
•2. Polypex Šoštanj 
3. Vino Šmartno ob Paki 
4. Kmetijska zadruga Šoštanj 

5. Termoelektrarna Šoštanj 
6. Rudnik lignita Velenje 
7. L IK Šoštanj 
8. Občinska skupščina Vele-

nje. 

N O G O M E T - S L O V E N S K A C O N S K A L I G A 

DERBI ZA VELENJE 
V nadaljevanju SCNL je v tretjem kolu enajsteriea šmart-
nega na svojem igrišču premagala nogometaše iz Osankarice 
z rezultatom 5:1 (3:0). Velenjčani pa so nastopili v Bakovcih 
in na težkem blatnem igrišču doživeli nepričakovani poraz z 
rezultatom 3:1 (2:0). 

VELENJE : ŠMARTNO 
4:2 (1:1) 

Blizu 300 gledalcev, med 
njimi precej Šmarčanov, se je 
kljub dežju zbralo na stadio-
nu pri jezeru, da bi prisostvo-
vali občinskemu derbiju. Sre-
čanje teh dveh nasprotnikov 
je bilo vselej zanimivo in bor-
beno. V lanskem srečanju so 
Šmarčani iz dveh tekem proti 
Velenju pobrali kar h točke. 

Že prve minute igre so po-
kazale, da se bodo domačini 
tokrat borili za obe točki. V 
5. minuti igre je Kujan potr-
dil prednost svojega moštva z 
vodečim golom. To je vzpod-
budilo Šmarčane in so začeli 
ogrožati vrata Deviča. Obram-
ba domačinov je imela veliko 
dela predvsem z napadalcema 
Hohnecom in Polakom, ki sta 
imela nekaj lepih priložnosti. 
V 30 minutah pa je Polak ušel 
svojemu spremljevalcu in do-
segel izenačujoči gol 1:1. Do 
odmora sta obe moštvi doseg-
li še po en gol, vendar ju sod-
nik Cvirn iz Maribora ni pri-
znal. 

V drugem delu igre pa so 
se v začetku bol je znašli 
Šmarčani in v 51. minuti do-
segli drugi gol. Strelec je bil 
Hohnec. Veselje gostov pa je 
bilo le kratkotrajno. Velenjča-
ni so postajali gospodarji na 
igrišču in igra se je odvijala 
večji del na polovici gostov. 
Po nekaj zamujenih priložno-
stih so domačini le izenačili 
na 2:2. Gol je dosegel Bizjak. 
To je še bolj vzpodbudilo na-
padalno petorko in kmalu je 
Topčič dosegel vodstvo 3:2. V 
tem delu igre so šmarčani le 
redko prišli na polovico do-
mačinov. Edino priložnost je 
imel Hohnec v hitrem na-
sprotnem napadu, vendar ga 
je Trpin zrušil na robu 16-me-
trovke. Prostega strela pa ni-

Lestvica po 
Steklar 
Celulozar 
Branik 
Velenje 
Šmartno 
Fužinar 
Sever 
Rače 
Bakovci 
Žalec 
Osankarica 

4. kolu 
4 3 1 5 
4 3 0 1 
4 2 1 1 
4 2 1 1 
4 2 0 2 
4 1 0 3 
4 2 0 2 
4 1 0 3 
4 1 0 3 
4 1 0 3 
4 1 0 3 

18: 8 
10:. 9 
13:10 
6: 5 
9: 7 
7:10 
6: 5 

11:15 
5: 9 
8:15 
8:16 

R O K O M E T 
Š T A J E R S K A C O N A 

K O Š A R K A 

VELENJE : HRASTNIK 
60:56 (27:29) 

V prvenstveni tekmi medob-
činske lige so Velenjčani s te-
žavo premagali košarkarje iz 
Hrastnika. Ves čas tekme so 
z majhno prednostjo vodili 
gostje. Šele v zadnjih minutah 
igre pa so domačini z nekaj 

so izkoristili. Do konca sre-
čanja pa je imel največ dela 
vratar gostov Podgoršek, ki se 
je nekajkrat zelo izkazal. 
Končni rezultat pa je dosegel 
Nežmak, ki je v drugem delu 
igre zamenjal Zlodeja. 

Kl jub spolzkemu terenu in 
dežju so Velenjčani pokazali 
mnogo boljšo igro kot gostje. 
Borbenost Šmarčanov tokrat 
ni bila dovolj proti tehnično 
boljšim domačinom. Pri do-
mačih se je izkazala celotna 
napadalna petorka v obrambi 
pa poleg Korena, Kostanj šek 
in Lipovšek. Pri gostih lahko 
pohvalimo Hohneca v napadu, 
v obrambi pa vratarja Pod-
gorška in Berdnika. 

Moštvi sta nastopili: 
— za Velenje: Devic, Ko-

stanjšek, Lipovšek, Kuret, Ko-
ren, Trpin, Gojevič, Topčič, 
Kujan, Bizjak, Zlodej (Než-
mak); 

— za Šmartno: Podgoršek 
I., Lukner, Kolšek, Turnšek, 
Berdnik, Prašnikar, Hohnec, 
Polak, Tajnik, Podgoršek II., 
Bole. 

Rezultati ostalih srečanj: 
Celuloza : Osankarica 3:2 (2:1) 
Sever : Bakovci 2:0 (0:0) 
Rače : Drava 1:2 (0:0) 
Žalec : Fužinar 4:1 (2:1) 
Steklar : Branik 3:3 (2:2) 

_ Na slovesnosti v Dachauu so Velenjčani položili venec 
k spomeniku 

Bivši interniranci iz velenjske občine smo tudi letos po-
častili spomin žrtvam fašizma v koncentracijskih taboriščih 
Dachau in Mauthausen. Štiridnevnega potovanja se je udele-
žilo 31 internirancev, njihovih svojcev, svojcev umrlih v tabo-
riščih in drugih. 

Udeležili smo se slovesnosti ob odkritju veličastnega spo-
menika žrtvam taborišča Dachau, kjer smo položili venec, 
nato pa smo si ogledali še taboriščni muzej. 

Naslednji dan smo obiskali še taborišče Mauthausen in 
tudi tam položili venec pri jugoslovanskem spomeniku. 

Vsak od nas se je spomnil na grozote nečloveškega rav-
nanja v taboriščih smrti, ki ne bodo nikoli pozabljene. Vsi — 
posebno mladi, pa si morajo prizadevati, da se dogodki iz pre-
teklosti ne bodo nikoli več ponovili. 

Pri spomeniku v Mauthausenu 

AKADEMIJA 
V - • 
TELOVADNICI 
RŠC 

V počastitev občinskega 
praznika bo v soboto, 5. ok-
tobra ob 19. uri v telovadni-
ci rudarskega šolskega 
centra telesno vzgojna aka-
demija. 

To prireditev organizira 
komisija za oddih in rekre-
acijo pri občinskem sindi-
kalnem svetu Velenje. Ob 
tej priliki bo tudi zaklju-
ček delavskili športnih iger 
za leto 1968 in podelitev 
pokalov in diplom najbolj-
šim ekipam. 

Spored akademije bo .ob-
segal športne in. telovadne 
točke. Nastopili bodo sab-
ljači, judoisti velenjskega 
Partizan-Rudarja, dvigalci 
uteži, učenci RŠC, ritmično 
baletna skupina Partizana 
iz Šoštanja. Posebno zani-
miv pa bo nastop članov/ 
Partizana iz Maribora, ki 
bodo prikazali moderne rit-
mične sestave in športno 
gimnastiko. 

M A L I O G L A S I 

PREKLIC 

k Veljavnost plačilnega kar-
tončka RLV, številka 574, 
preklicu Drago Bokur, Šlan-
drova 14, Velenje. 

PRODAM 

) PRALNI STROJ - polavto-
matski s centrifugo pro-
dam. Cena 50.000 S-dinar-
jev. Naslov: Pesje 41 (za 
železniško postajo). 

Rudar : Partizan 14:22 (8:15) 
Velenjski rokometaši niso bili kos hitrim šoštanjčanom, 

ki so si že v prvem delu igre pridobili prednost sedmih golov. 
S hitrimi nasprotnimi napadi so mimo redke obrambne vrste 
domačinov dosegli gole. 

Po odmoru pa so bili Velenjčani enakovreden nasprotnik. 
Imeli pa so smolo pri metanju na gol, saj je vrsta strelov 
šla mimo vrat ali pa v vratnico. 

Blizu 200 "gledalcev -je prisostvovalo lepi in borbeni igri. 
Pri domačinih sta se izkazala Pistotnik in Kožar, pri gostih 
pa Hajsek in Štefan Kac. 

Postavi: Rudar — Kožar, Klemenčič 2, Lahovnik 1, Pocajt 
3, Silovšek I. 1, Silovšek I I . 1, Vasle 1, Agrež 1, Pistotnik 4. 

Partizan — Kokot, Kac Štefan 6, Hajsek 7, Korpnik 5, 
Roman Kac 2, Ovnik 1, Vacovnik 1, Kočevar, Kemperle. 

zaporednimi zadetki dosegli 
prednost, ki so jo obdržali do 
konca. 

Velenjčani so se s to zmago 
utrdili na prvem mestu. 

Koše za Velenje so dosegli: 
Grebenšek 16, Jelen 10, Cvikl 
20, Mravljak 5, Geršak 5, Pre-
sečnik M. 2, Mikuš 2. 

4 o 
izmed 
sto vin 
se 
najbolje 
prileze 

VESELI MARTIN je novo vino Trgovskega 
podjetja VINO Šmartno ob Paki 

ŠALEŠKI RUDAR — u r e d n i š t v o Ve len j e , T i tov t r g I , p o š t n i p r e d a l 89, t e l e f o n 85-087 — L a s t n i k ln I zda j a t e l j : o b č i n s k a k o n f e r e n c a SZDL — U r e j u j e u r e d n i š k i o d b o r — Glavni ln odgovorn i u r e d n i k LJUBAN NARAKS — 
Časnik je I zha ja l kot »Rudar« , glasi lo de lovnega ko lek t iva r u d n i k a l igni ta Ve len j e — Od 1. m a j a 1965 d a l j e ga Izda ja o b č i n s k a k o n f e r e n c a SZDL o b č i n e Ve len je — List I zha j a v sak d rugI č e t r t e k — P o s a m e z n a š tevi lka s t ane 
30 par (3* s t a r i h dinarjev) — Letna naročnina 7 dinarjev In 5» par (750 starih dinarjev) — Naročnina se p l ača vnaprej na tekočI račun: 5074-8-3*9 pri S D K , ekspozitura S o * t u j — ItokopUo* ta fotografij B* vračaaaa — 

rs»* is muhi' « »ctftafci da« c*ij» 



oktober 
je praznik občine Velenje OBČANI! P R I D I T E V N E D E L J O , 6. O K T O B R A O B 10. U R I N A OSRED-

N J O P R O S L A V O V S K A L E . N A S T O P I L I B O D O PEVSKI 
Z B O R I V E L E N J S K E G I M N A Z I J E , O B E H ŠOL I N RUDAR-
S K A G O D B A , 

Obnavljajo spomenike padlimK o roški 111 borcem Beseda je dala besedo 
Ko v letošnjem spominskem letu mineva 50 let zgodovinskih trov severovzhodno od planin 
bojev za našo severno mejo, je občinski odbor zveze prosto-
voljnih borcev za severno mejo 1918/19 sklenil, da bodo obno-
vili več spomenikov, ki spominjajo na težke borbe. 

Najprej bodo obnovili spo-
minsko ploščo na šoštanjskem 
pokopališču, ki je postavljena 
na grobu v katerem sta poko-
pana borca Franc Jazbar iz 
Idrije in Alojz Omretič iz Ko-
stanjevice. Oba sta bila v bo-
jih ranjena in sta se zdravila 
v bolnišnici Rdečega križa v 
Šoštanju. Pri tej obnovljeni 
plošči bo 8. oktobra ob 10. uri 
spominska slovesnost. 

Občinski odbor pa sodeluje 

tudi pri obnovi spomenik^ na 
Uršlji gori, ki so ga porušili 
okupatorji 1941. leta. Člani 
pripravljalnega odbora, ki so 
iz občinskih odborov iz Slo-
venj Gradca, Raven na Koro-
škem in Velenje—Šoštanj, so 
že bili na Uršlji gori in ugoto-
vili, da stoji sedaj na mestu 
nekdanjega spomenika relejna 
postaja. Zato bodo nov spome-
nik v obliki piramide posta-
vili na dvignjeni skali, 50 me-

8. OKTOBER — PRAZNIK VELENJSKE OBČINE 

Osrednja prireditev v počastitev občinskega prazni-
ka bo v nedeljo, 6. oktobra*)!) 10. uri v SKALAH. 

Občane vabimo na prireditve 
v počastitev občinskega 

praznika 
• NEDELJA, 29. SEPTEMBRA 
— ob 9. uri v Šentilju: svečana akademija gimnazije 

Velenje , 
— ob 10. uri v Plešivcu: večer narodnih pesmi izvaja< 

vokalni oktet DPD Svobode Šoštanj pod vodstvom 
I. Oštirja 

— ob 11. uri v Topolšici: svečana akademija gimnazije 
Velenje. 

• SREDA, 2. OKTOBRA 
— ob 20. uri v Velenju: dramska predstava Slovenskega 

ljudskega gledališča Cel je. 

• ČETRTEK, 5. OKTOBRA 
— ob 16. uri v Velenju: otvoritev otroškega vrtca. 
• PETEK, 4. OKTOBRA 
— ob 17. in 19. uri v Šoštanju: v hotelu Kajuhov dom 

— večer planinskega amaterskega filma 
— ob 19. uri v Velenju: v delavskem klubu otvoritev 

razstave amaterjev likovnikov iz velenjske občine. 

O SOBOTA, 5. OKTOBRA 
— ob 15. uri v Cirkovcali: otvoritev obnovljene šole 
— ob 19. uri v Velenju: zaključek delavskih športnih 

iger in telovadna akademija v telovadnici rudarske-
ga šolskega centra 

— ob 18. uri v Velenju: pred domom kulture promenad-
iii koncert rudarske godbe pod vodstvom Ivana Ma-
rina st. 

— ob 19. uri v Šoštanju: taborniki odreda Pustega gradu 
bodo izvedli »Napad« in »Ilegalca« 

— ob 19,30 v Šmartnem ob Paki: koncert narodtiih in 
umetnih pesmi bo izvajal moški pevski zbor »Karel 
Destovnik — Kajuh« iz Velenja, pod vodstvom L. 
Glavnika 

• NEDELJA, 6. OKTOBRA 
— ob 9. uri v Skalah: slavnostna seja splošnega zbora 

občine Velenje in podelitev Kajuhovih nagrad, v do-
mu družbenih organizacij 

— ob 10. uri v Škalali: osrednja proslava s kulturnim 
sporedom v katerem bodo sodelovali pevski zbori 
z gimnazije, obeli velenjskih šol in rudarska godba 

— ob 11. uri v Skalah: občinsko prvenstvo v streljanju 
na glinaste golobe. 

• TOREK, 8. OKTOBRA 
— ob 9. uri v Šoštanju: žalna slovesnost pri spomeniku 

na Cesti talcev 
ob 10. uri v Šoštanju: na pokopališču odkritje obnov-
ljene spominske plošče padlima koroškima borcema 
ob tO. uri v Velenju: nogometni tnrnir pionir jev 

— ob 15. uri v Šoštanju: promenadni koncert godbe na 
pihala »Zarja-: pod vodstvom Z. Zupančiča 

— ob 19. uri v Velenju: na kotalkališču revija kotal-
karjev. 

• SREDA, 9. OKTOBRA 
— ob 20. uri v Velenju: dramska predstava prosvetnega 

društva iz Šlnartnega ob Paki, v domu kulture 

• ČETRTEK, 10. OKTOBRA 
— ob 17. uri v Šoštanju: predavanje z diafilmi o var-

stvu narave in domače pokrajine, predavatelj prof. 
šoštarič. 

• PETEK, 11. OKTOBRA 
— ob 19,30 v Šoštanju: dramska predstava Slovenskega 

ljudskega gledališča Celje. 
• NEDELJA, 13. OKTOBRA 
— ob 10. uri v Belih vodah: odkritje obeležja Karlu 

Destovniku — Kajuhu pri Zlebniku 
— ob 16. uri v Belili vodah: večer narodnih pesmi v iz-

vedbi vokalnega okteta DPD Svobode Šoštanj. 

• TOREK, 15. OKTOBRA 
— oh 16. uri v Topolšici: promenadni koncert godbe na 

pihala »Zarja« iz Šoštanja. 

skega doma. V vgrajeni mar-
mornati plošči pa bo pisalo: 
» V spomin Koroškim borcem 
1918—1919. Obnovljena v jubi-
lejnem letu 1968, ZPBSM Slo-
venj Gradec, Ravne, Velenje— 
Šoštanj.« Nekaj potrebnega de-
narja so prispevali sami ob-
činski odbori zvez, za razliko 
pa so se obrnili na delovne or-
ganizacije. Na našem področju 
sta prošnji ustregli le dve or-
ganizaciji, Vino iz Šmartnega 
ob Paki z vsoto 150 dinarjev 
in Vegrad Velenje, ki je pri-
speval 100 dinarjev. Podjetja 
iz slovenjgraške občine pa so 
prispevala znatno več. Zato 
prosijo še enkrat tiste delovne 
organizacije, ki do sedaj proš-
nji niso ustregle, da podprejo 
njihovo akcijo in nakažejo de-
narne prispevke na tekoči ra-
čun št. 5074-679-1587, Zveza 
prostovoljnih borcev za sever-
no mejo 1918—1919, občinski 
odbor Velenje s sedežem v 
Šoštanju. 

Spomenik na Uršlji gori bo-
do odkrili v nedeljo, 13. oktob-
ra ob 10. uri. Na spominski 
slovesnosti bodo nastopili tudi 
pevci moškega zbora društva 
upokojencev iz Šoštanja, ki 
bodo zapeli Malgajevo himno. 

Za to pomembno slovesnost 
so izdelali posebno spominsko 
značko, ki jo bodo prodajali 
že več dni pred odkritjem spo-
menika. Poskrbeli pa so tudi 
za prevoz udeležencev. Iz Slo-
venj Gradca bodo vozili atvo-
mobili do žičnice, od tu pa je 
še pol ure hoda do novega spo-
menika. Iz šoštanjske smeri pa 
bo prevoz preko Slemena do 
Križana. 

Počastimo spomin padlih ko-
roških borcev in se v čim več-
jem številu udeležimo obeh 
spominskih slovesnostih 

F. S. 

DVE IZ ISTEGA KOLEKTIVA 
Bilo je pač naključje, da se-

kretarja v nekoliko večjem 
delovnem kolektivu tega dim 
niso pustili pri miru. Zdaj ga 
je poklical direktor v svojo 
pisarno, pa fcpet nekdo drug, 
skratka tega dne revežu niso 
dali miru. da bi lahko brez 
skrbi sedel za svojo pisalno 
mizo. Stvar ne bi postala očit-
na, če bi šekretar tega dne za-
pustil stolček in prišel k ti-
stim, ki so ga vabili in klica-
li. 

Nesreča je bila v tem, ker 
je sekretar tega dne sedel ne-
obut na svojem službenem 
stolčku in zato ni mogel brez 
čevljev k direktorju iu dru-
gim, ki so ga hoteli imeti. 

Sekretarjevi čevl j i so bili 
že nekoliko luknjičavi in po-
trebni popravila. Ni boljše 
prilike kot če je kar v pod-
jet ju pri roki čevljarska de-
lavnica, zraven pa še ktirirka, 
ki odnese nepopravljene čev-
l je in proti koncu dela prinese 
nazaj zakrpane. 

In tako je tega dne tudi bi-
lo. 

Ta čas, ko so v čevljarski 
delavnici krpali stare sekre-
tarjeve čevlje, je on pač ho-
tel nemoteno sedeti, obut v 
nogavice, ,za svojo pisalno mi-
zo. Bržčas ima mirno delovno 
mesto in tega dne ni prjčako-
val tolikšnega navala. 

Zakaj tudi ne bi tako rav-
nal? Čas je zlato, posebno ta-
krat, ko lahko zasebna opra-
vila prištejemo k letom po-
trebnim za penzijo. 

Kazenske obravnave zoper 
nediscipliniranost so res ne-

tribuna vaših mnenj 
O D G O V O R N A P I S M O T O V A R I Š A F. P . 

IZ ŠOŠTANJA , O B J A V L J E N O 
V Š A L E Š K E M R U D A R J U 

Opozorilo vsem sadjarjem in 
lastnikom sadnega drevja, ki 
je bilo objavljeno v Šaleškem 
rudarju 4. 7. letos, velja za 
vse "področje občine Velenje, 
ne le za »nekatere« v občini. 

Oseba, ki jo tovariš F. P. na-
vaja v pismu, je dobila v zad-
njih letih 2 odločbi za odstra-
nitev suhega in močno okuže-
nega drevja iz sadovnjaka. 
Ponovno je bila 19. 9. 1968 iz-
dana odločba z izvršbo do 
15. 11. 1968. V kolikor nalože-
nih del ne bo izvršil v določe-
nem roku bomo, nadalje ukre-
pali. 

V letošnjem letu je bilo iz-
danih 45 odločb za odstranitev 
263 suhih dreves. Ce upošteva-
mo, da je v naši občini okrog 
1.100 kmetij in še vsaj enkrat 
toliko vrtičkarjev, ki se ukvar-

škoda, kot si jo sploh pred-
stavljamo. Prizadeti so pred-
vsem tisti, ki vlagajo mnogo 
truda in prizadevanja v sad-
jarstvo, vendar brez pravega 
uspeha, ker jim »dobri*? sosed-
je sproti poskrbijo za neusah-
l j iv vir okužbe iz svojih zane-
marjenih sadovnjakov. 

Po kazenskih določbah Te-
meljnega zakona o varstvu 
rastlin pred boleznimi in škod-
ljivci (Ur. list SFRJ, št. 13/65) 
se kaznuje delovna organizaci-
ja ali druga pravna oseba in 
občan, če ne ukrene kar je tre-
ba, da se prepreči širjenje in 
zatre karantenska ali gospo-
darsko škodljiva rastlinska bo-
lezen ali škodljivec in če se ne 
ravna po pismeni odločbi, s 
katero je inšpektor za varstvo 
rastlin naložil odpravo po-

jajo s sadjarstvom, čaka kme- - m anjk l j ivost i a i j nepravilno 
tijsko inšpekcijo na tem po-
dročju še veliko dela. Ker je 
mnogo primerov, ko se ne od-
strani suhih in močno okuže-
nih dreves iz sadovnjakov, na-
staja veliko večja gospodarska 

sti, ji kaj naložil ali kaj pre-
povedal. 

Oddelek za gospodarstvo 
Skupščine občine 
Velenje 

ZAHVALA 
Zahvaljujem se vsem, ki so spremljali k preranemu 

poslednjemu počitku mojega dobrega moža in skrbnega 
očeta 

EDA LAZNIKA 
Posebno zahvalo izražam darovalcem cvetja, rudar-

ski godbi, pevcem ter govornikom za poslovilne besede. 
Zahvaljujem se prijateljem ter kolektivu RLV za vso 
pomoč, ki so mi jo nudili v tem težkem trenutku ter 
vsem, ki so z nama sočustvovali ob nenadomestljivi iz-
gubi moža in očeta. 

Zena Milica in hči Milojka 

prijetne zadeve. Zato smo vsi 
radi poslušni in v mejah reda. 
Včasih pa le morda nekoga 
preveč vznevoljimo ali pa tu-
di kršimo disciplino. Takrat 
mora pač nekdo ukrepati, pri-
javiti neposlušneža in na vr-
sti je zadnje dejanje ko pride 
takšen nepridiprav pred ,stro-
go resne ('tovariše, člane disci-
plinske komisije. 

Tudi v 'njihovi delovni or-
ganizaciji i imajo disciplinsko 
komisijo in one, zavoljo kate-
rih se mora ta sestati. Prišla 
je pri java in sledila je disci-
plinska obravnava. Sedeli so: 
člani disciplinske komisije s 
predsednikom na čelu. obto-
ženec in zastopnik obtožbe, di-
plomirani pravnik, ki je to-
krat prebral greh. 

Disciplinska obravnava pa 
se je nenadoma naperila pro-
ti tistim, ki so jo vod i l i . . . 
Obtoženec je na prigovarja-
nje predsednika disciplinske 
komisije, naj v zagovoru po-
ve s čim se lahko brani, pred-
lagal resnim članom disciplin-

ske komisije in tudi tovarišu 
zastopniku obtožbe, da naj 
obravnavo prestavijo do ta-
krat ko bo predsednik disci-] 
plinske komisije vrnil podpi-
sano poverilnico za člane de-
lavskega sveta in s tem zado-
stil zahtevam iz določil .statu-
ta delovne organizacije, da je 
dejansko član delavskega sve-
ta. V tem njihovem najvišjem 
samoupravnem normativnem 
aktu namreč piše, da ,je lahko 
le član delayskega sveta pred-
sednik disciplinske komisije. 

Brez formalnosti. Zakaj bi 
ostale na papirju zapisane be-
sede, posebno če 'gre za samo-
upravne pravice in dolžnosti 
članov delovne skupnosti, ved-
no le zapisano in v praksi po-
zabljeno določilo. Še več. 
Takšno početje kaže, da so 
statuti in druga samoupravna 
določila sprejeta in napisana 
le zato, da v nekaterih delov-
nih organizacijah obležijo za-
prti v predalih. 

Ka j menite? Včasih je le 
dobro, če je kdo v delovni or-
ganizaciji tudi nediscipliniran. 

Razpisna komisija 

VETERINARSKE POSTAJE VELENJE 

RASPISIIJE: 
na podlagi določila členov 75, 76 in 78 Temeljnega 
zakona o volitvah delavskih svetov in drugih organov 
upravljanja v delovnih organizacijah prosto delovno 
mesto 

upravnika 
veterinarske postaje Velenje 
Kandidat mora poleg splošnih z zakonom predpisanih 
pogojev izpolnjevati še naslednje pogoje: 
# da ima strokovno izobrazbo diplomiranega veteri-

narja z opravljenim strokovnim izpitom in najmanj 
pet let prakse v veterinarstvu; 

% da ima organizacijske in druge sposobnosti za 
uspešno opravljanje dolžnosti upravnika. 

Kandidat mora poleg ponudbe in živl jenjepisa pred-
ložiti originalne dokumente o izpolnitvi predpisanih 
pogojev der potrdilo o nekaznovanju. 
Ponudbo naslovite na Veterinarsko postajo Velenje, 
do 20. 10. 1968. 

Svet ,za urbanizem in komunalne zadeve Skupščine 
občine Velenje 

RAZGLAŠA SKLEP 
o razgrnitvi osnutka sprememb zazidalnega načrta za 
območje med Pako in novo cesto pri starem delu Ve-

lenja 

Razgrne* se osnutek sprememb zazidalnega načrta 
za območje med Pako in ccsto pri starem delu Velen ja. 

Osnutek sprememb zazidalnega načrta je razgrnjen 
na oddelku za gospodarstvo Skupščine občine Velenje, 
soba št. 45/1V in sicer vsak ponedeljek, sredo in petek 
od 8. do 12. ure in od 13. do 15. ure. 

K osnutku sprememb zazidalnega načrta dajo lahko 
občani, državni organi in delovne organizacije svoje 
pripombe in sicer v 30 dneh od razgrnitve osnutka. 

Osnutek sprememb zazidalnega načrta bo razgrnjen 
do 4. 11. 1968. 

2. 

Ta sklep začne veljati naslednji dan po javni ob-
javi. 
Številka: 350-2/1^66-4 
Datum: 3. 10. 1968 

Predsednik sveta za urbanizem 
in komunalne zadeve 

Dušan Pipuš, s. r. 
dipl. rud. inž. 


